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Bijuterii de familie

Roua, cea pe care o invidiam, dispăru fără nicio urmă de regret. 
Odată cu ea dispărură, rând pe rând, și brazdele împrăștiate 

de cei mari pentru a se usca. Nu înțelegeam eu atunci de ce trebuie 
să moară iarba, o minunăție pe care niciun pictor nu o va putea reda 
vreodată în toată splendoarea ei. Dar, mirarea mea cea mai mare a fost 
când m-am culcat pentru prima dată în fân și i-am simțit miresmele-i 
nealterate. Aerul proaspăt și melodia necontenită a pârâului care curgea 
prin apropiere erau o încântare. Dacă se aciuau pe dranițele podului și 
niște stropi deși de ploaie, somnul devenea stăpân pentru multă vreme 
și imposibil de învins, nici măcar de soarele ridicat ca „la două sulițe” 
pe cer. Pașii mă poartă iar prin fânul proaspăt cosit. Se rostogolesc 
amintiri. Doar roua parcă zâmbește și mă îmbrățișează.  Ce n-aș da să 
mai fiu iar copil! (Radu BĂEŞ)

Cuvântul ierarhului

Nu ești ministru numai pentru o parte a țării!
† IOAN al Banatului 

Pentru mine, cel mai important a fost să 
studiez, să fiu bine pregătit pentru ce 

urma să fac în viaţă. La Ierusalim, am studiat la 
un institut internaţional, unde eram 20 de studenţi 
din 20 de ţări şi în sală eram, la un curs, 3-4 
studenţi. Gândiţi-vă la ce nivel şi ce mod de lucru 
era, când nu-i totuna să predai la 30 de studenţi 
sau la 100 de studenţi într-o aulă sau să predai, să discuţi om cu 
om, la 3-4 studenţi într-o clasă. Eu am mers acolo pentru studii 
biblice, însă, văzând şi alte specialităţi care pot fi aplicate şi abor-
date acolo m-am înscris şi la egiptologie şi orientalistică, ceea ce 
m-a ajutat foarte mult apoi, atât în înţelegerea contextului Bibliei, 
cât şi din punct de vedere al elementelor de sociologie. Pentru 
că la secţia de egiptologie şi orientalistică nu se opera cu anii, ci 
cu o mie de ani. Unitatea de măsură acolo era o mie de ani. Şi 
aşa am putut să văd cum s-au născut civilizaţii, cum au decăzut 
unele civilizaţii şi fenomenul acesta de naştere, de creştere şi 
de prăbuşire, de dezintegrare a unei civilizaţii,. Cam pe aceeaşi 
schemă merge societatea umană şi astăzi, dar, bineînţeles, în alte 
ritmuri. De aceea, chiar şi din punct de vedere al viziunii asupra 
societăţii de astăzi, mi-a fost chiar greu când am venit în ţară să 
operez cu 5-10 ani, nu puteam şi totdeauna operam cu cel puţin 
100 ani. Aşa că nu sunt foarte mirat şi nu stau mirat cu ceea ce se 
întâmplă în societate astăzi, ci fără a mă considera un profet, în 
general, cam văd care va fi evoluţia societăţii pe planeta aceasta 
în următoarele sute de ani sau mileniu.  

Nu am dorit, în general, să devin episcop. Eu, după ce mi-aş 
fi terminat şi etapa a doua a studiilor la Ierusalim, gândul meu 
a fost să merg câţiva ani la Muntele Athos şi după o experienţă 
ştiinţifică la Ierusalim şi după o experienţă duhovnicească pe care 
mi-aş fi dorit-o la muntele Athos, să mă întorc în ţară la un schit 
de lângă mănăstirea Lainici, unde eu fusesem stareţ şi voiam să 
iniţiez acolo o mănăstire după tradiţia athonită şi, bineînţeles, şi 
cu lumina cărţii pe care o dobândisem la Ierusalim.  

Când am revenit în ţară, în general, autorităţile centrale au 
cam cântărit şi au făcut o deosebire între anumite regiuni ale ţării. 
Partidele politice care se rotesc şi s-au rotit la putere nu consideră 
de aceeaşi importanţă toate judeţele, toate regiunile ţării. În ge-
neral, nu toţi, dar o bună parte din politicieni îl consideră a fi un 
spaţiu românesc mai valoros pe acela care aduce voturi mai multe. 
Într-adevăr, din punct de vedere politic, este şi acesta un element 
de sinteză pentru o anumită zonă. Dar, când vorbeşti de Româ-
nia şi când afirmi că eşti parlamentar român sau ministru român, 
spui că eşti ministru pe viaţa economică a întregii Românii, nu 
eşti ministru numai pentru o parte a ţării. Când eşti parlamentar 
în Parlamentul României, nu eşti unul care reprezintă numai o 
parte din România. De aceea, iată, şi după atâta vreme, consider 
actuale aceste versuri scrise de Sfântul Ioan Iacob, care se referea 
atunci la bieţii români care trăiau în Ţara Sfântă, români, atât la- 
ici, cât şi monahi, pe care îi îndemna să ducă o viaţă binecuvântată 
de Dumnezeu. O viaţă, vedeţi, dumneavoastră, sfântă, pentru că 
el acolo spune: „Fii pribegi ai ţării mele, / Necăjiţi între străini, / 
Nu uitaţi menirea voastră / De Români şi de Creştini.” 
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NITCHIDORF
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

„Cetățenii care vor să vină la consult la medicii de aici o pot face!“
Dănuț DRĂGHICI - Primar al comunei Nițchidorf

  Pagină realizată de Laura Cristina MIRCEA

Întâlnirea planificată cu edilul comunei Niţchidorf a făcut să pornesc spre frumoasa sa comună odată cu 
zorile. Văzduhul era plin de mireasma pătrunzătoare a toamnei şi de aburii groşi care se ridicau deasu-

pra pământului, udat din belşug de ploaie, pe înserate. Mai rătăceau pe cer zdrenţe de nori, cu forme şi culori 
ciudate, ici – unduioase ca nişte rostogoale de fum, albăstrii şi sure, colo – crestate ca nişte stânci întunecate, 
aproape negre. Ajunsă la sediul primăriei, primită de domnul primar cu politeţea binecunoscută, ne-am aşezat 
pe calea dialogului. 

Domnule primar, recent aţi partici-
pat la întâlnirea membrilor Asociaţiei 

Primarilor din Banatul Istoric.  
Da.  
Cu ce impresii v-aţi întors?  
În primul rând, am cuvinte de laudă pentru primarul comu-

nei Vermeş, domnul Ion Damian, care a pregătit exemplar această 
întrunire. Apreciind acum şi hotărârile care au fost luate şi pe care, 
aşa cum am spus şi în cuvântul meu rostit la întrunire, le găsesc bene- 
fice pentru drumul de mâine al asociaţiei noastre.  

Cred că o astfel de asociaţie regională este unică în România!  
Adevărat, nu mai am ştiinţă de ceva asemănător şi, tocmai de 

aceea, şi pentru acest aspect noi trebuie să dăm conturul meritat 
acestei instituţii de la care oamenii au îndreptăţite aşteptări.  

Aveţi o dublă unicitate ca asociaţie, ţinând seama că sunteţi 
unica instituţie din ţara asta cu un jurnal propriu interregional!  

Adevărat! Și pentru asta trebuie să felicit şi Uniunea, condu-
cerea Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric, care, prin buna sa co-
laborare cu Asociaţia Primarilor din Banatul Istoric, ne asigură un 
excelent mijloc de promovare prin paginile jurnalului interregional 
„Banatul”, atât nouă ca asociaţie, cât şi localităţilor aflate în arealul 
acestui pământ binecuvântat al Banatului.  

Domnule primar, ați prezentat un real interes pentru citito-
rii noştri, un interes care a stârnit admiraţia lor vis-a-vis de mo-
dernizarea, reabilitarea și dotarea unui centru medical în comună. 
Spuneaţi atunci dumneavoastră: „Există mulți cetățeni aflați 
la o vârstă  când nu mai pot, așa pur și simplu, să plece imediat 
la oraș să se trateze atunci când au probleme de sănătate. Este 
mult mai greu pentru ei să meargă la Timișoara la medic pentru 
o consultație. Așa că le-am adus noi medicii la ei. Mulți trebuie să 
facă fizioterapie și este foarte dificil să se deplaseze de câteva ori 
pe săptămână pentru ședințe. Eu am înțeles necesitatea oamenilor, 
de aceea am decis că acea cladire este ideală să o transformăm 
într-un centru medical multiplu. Clădirea se afla și într-un stadiu 
înaintat de degradare. Am reparat-o și am făcut-o ca nouă.“  

Da, este adevărat, iar acest centru pentru sănătate, cum îmi place 
mie să-l numesc, reprezintă unul din proiectele mele de suflet.  

De unde a venit finanțarea pentru acest frumos proiect?  
Am reușit să primesc finanțare de la guvern pentru acest proiect 

extrem de necesar pentru localitate. Nu a fost un proiect ușor, dar l-am 
reușit. E o investiție cu care mă mândresc, fiindcă o clădire aflată în 
paragină am făcut-o, cum spuneam, ca nouă și acum adăpostește un 
important centru medical pentru comuna Nițchidorf.  

Vă spuneam că acest centru a stârnit interesul cititorilor 
din alte comune, care m-au apelat la redacţie întrebându-mă da- 
că la acest centru de sănătate, cum atât de frumos l-aţi numit dum-
neavoastră, pot fi consultați și cetățeni din alte comune?  

Sigur că da! Alți cetățeni din Tormac, Sacoș sau Chevereș, 
cetăţenii care vor să vină la consult la medicii de aici o pot face. 
Dacă vor să vină la un consult la acest centru pot veni fără problemă. 
Şi mă bucur să aflu că există oameni care, prin intermediul jurnalului 
nostru, apreciază acest centru.  

Domnule primar, aş mai avea câteva întrebări, deşi ştiu că 
aveţi o altă întâlnire pe agenda de lucru.  

Vă ascult! 

Ce investiție frumoasă urmează pentru comuna Niţchidorf?  
Doamnă Laura, din fonduri proprii amenajăm o piață agro-

alimentară în localitate, iar în următoarea perioadă îi facem recepția. 
Aici, producătorii agricoli de pe raza comunei pot veni să își valori-
fice produsele către cetățeni, în condiții civilizate.  

De ce era nevoie de o piață în Niţchidorf?  
Vedeţi. dumneavoastră. trebuia să avem și noi un astfel de loc. 

E ceva normal. Producătorii agricoli trebuie să aibă un loc special 
amenajat unde să își vândă marfa. În acest sens am făcut pavaj din 
dale de piatră, dar și acoperiș.  

Câte mese vor avea loc în acest spaţiu?  
Vor intra 10 - 12 mese.  
Şi la cât se ridică investiţia?  
Invesția s-a ridicat la 220.000 de lei.  
Din ce fonduri?  
Din fonduri proprii.  
Felicitări!  
Mulţumesc!  
Aţi făcut cunoscută comuna dumneavoastră şi prin acel mare 

proiect cultural numit „Lada cu zestre”. Cum a fost anul acesta?  
E un proiect amplu la nivel de județ, care a ajuns și în comuna 

noastră. Ansamblul de dansuri populare românești din comună a 
participat cu un program frumos. În fiecare an are loc acest specta-
col măreț. Mai mult, ansamblul nostru a obținut și locul unu la faza 
zonală.  

Pe plan sportiv cum staţi?  
Avem echipa de fotbal la nivel de ligă în campionatul timișorean 

pe teren sintetic. În plus, avem trei bălți unde se desfășoară concur-
suri de pescuit. Am reușit să le intabulăm. Acum suntem în faza de 
scoatere la licitație a acestor bălți. Trebuie să găsim pe cineva care să 
le administreze. A treia încă mai e sub contract. Pe aceste bălți s-au 
desfășurat concursurile de pescuit. Locuri splendide de agrement, 
unde omenii vin cu drag în weekend sau de sărbători să şi pescuiască.  

Din albumul Asociației Primarilor din Banatul Istoric

Primarul comunei Niţchidorf, domnul Dănuţ Drăghici, vorbind 
la întrunirea primarilor din patru judeţe, a Asociaţiei Primarilor din 
Banatul Istoric, găzduită în comuna Vermeş, judeţul Caraş-Severin.  
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 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

FAGET
(

Omagiu geniului românesc!

Eu nu lucrez pentru gloria mea perso-
nală, ci lucrez pentru gloria geniului 

uman, cu această mărturisire în gând m-am în- 
dreptat spre Conferința Națională dedicată săr- 
bătoririi a 150 de ani de la nașterea inventato- 
rului, savantului, patriotului și militantului so- 
cial-politic Traian Vuia, fiu al zonei Făgetului, 
organizată de Primăria orașului Făget, Muzeul  
de Istorie și Etnografie Făget și Filiala Lugoj 
a Societății de Științe Istorice din România.

Programul Conferinței Naționale a inclus 
cercetări, analize și studii privind viața și acti-
vitatea lui Traian Vuia, cea mai reprezentativă 
personalitate a Banatului, prezentate de: prof. 
dr. Vasile Dudaș, prof. dr. Ioan David, prof. 
dr. Marius Grec, prof. dr. Sorin Bulboacă, 
dr. Doru Sinaci, prof. Constantin Brătescu, 
cercetător Maria Pantea, prof. dr. Alina Cova-
ci, prof. dr. Sebastian Bunghez și prof. dr. Du-
mitru Tomoni. De asemenea, cu această oca-
zie, au fost depuse coroane de flori la statuia 
savantului din fața Liceului Teoretic „Traian 
Vuia” Făget, fiind vizitat și Muzeul de Isto-
rie și Etnografie Făget, unde inventatorul se 
bucură de o prezentare specială.
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Sărbători jimboliene în imagini

JIMBOLIA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

Kirchweih

Jimbolia a fost martora unei noi 
sărbători de Kirchweih. A fost ur-

mată linia tradițională în ceea ce privește 
organizarea acțiunii. Așadar, s-a înălțat 
pomul de Kirchweih, au defilat perechi 
îmbrăcate în port șvăbesc, a avut loc 
liturghia, iar la final un program artistic a 
încântat spectatorii.

Ruga Bisericii Ortodoxe 

Odată cu sărbătoarea Adormirii 
Maicii Domnului, Biserica Orto-

doxă din localitate și-a sărbătorit hramul. 
Anul acesta, împlinindu-se 80 de ani de 
la finalizarea construcției bisericii, a fost 
dezvelită o placă comemorativă dedicată cti- 
torului bisericii, preotul Gheorghe Cotoș-
man. După finalizarea slujbei de hram, pe 
scena amplasată în fața bisericii, a avut loc 
un concert de muzică populară.
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Caraș-SeverinSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

VERMES
,

Ion Iacob DAMIAN - Primar al comunei Vermeș

„Prin intermediul jurnalului interregional Banatul, transmit tuturor elevilor vermeșeni 
un an cu sănătate și note mari în catalog!“

Din albumul școlii

Pagină coordonată de prof. Rodica DOBRA

Domnule primar, am înţeles că ne vom 
reîntâlni curând la adunarea de toamnă a Asociaţiei Primarilor din 
Banatul Istoric, al cărei vicepreşedinte sunteţi.  

Da, în a doua parte a lunii septembrie vom avea o întrunire a 
Biroului Director al asociaţiei împreună cu Senatul Seniorilor pentru 
a trasa, în linii mari, activitatea asociaţiei pe următorul an.  

Şi pentru a număra bobocii, dacă tot vă aflaţi în toamnă.  
Doamnă Dobra, cu „bobocii” nu ne prea putem lăuda, ţinând 

seamă de faptul că asociaţia a funcţionat cu motoarele reduse în 
perioada destul de lungă a pandemiei. Totuşi, ţinând cont că în toată 
această perioadă de restricţii, când ziarele, în marea lor majoritate, au 
dispărut în forma lor clasică, pe hârtie, noi ne putem declara mulţumiţi 
de faptul că revista asociaţiei, Jurnalul interregional „Banatul”, şi-a 
păstrat cadenţa lunară, a crescut ca număr de pagini la 28 şi a fost 
prezentă, fără întrerupere în casele oamenilor din patru judeţe! Şi asta 
nu este de colea...  

Dar, dumneavoastră, ca primar al comunei Vermeş, după câte 
ştiu, aţi mers cu toate pânzele sus chiar și în această perioadă de 
mari restricţii şi dificultăţi economice.  

Doamnă profesor Dobra, nu poţi încetini activitatea la o 
administraţie când ai atâtea proiecte în derulare.  

Unul din ale fiind şi cel privind modernizarea sistemului de 
iluminat...  

Da, am pregătit acest program privind creşterea eficienţei 
energetice a infrastructurii de iluminat public, din mai multe 
considerente. Unul din ele fiind şi îmbunătăţirea sistemului de 
iluminat public, fapt ce va duce la o scădere simţitoare a cheltuielilor 
de întreţinere şi funcţionare, apoi creşterea gradului de securitate 

O zi părelnică, de-azur, fugară, se înclina spre răsărit ca o cumpănă spre viitor, când eu coboram spre 
Vermeş. Deasupra mea, un soare cuminte anunţa toamna. Încă o toamnă pregătită să curgă în pârâul 

timpului adânc. Pe frunza verde a pădurii, sclipesc boabe de rouă. Stropi de uimire, stropi de uitare... Pe edilul 
comunei, îl întâlnesc în parcul primăriei. Ion Damian, un om vesel, primitor şi transparent în dialog, ca o 
radiografie. Un om care nu aşază niciodată distanţă pustie între el şi interlocutor. Cu dânsul am dialogat în 
calmul oglinzilor amăgitoare ale acelei zile de toamnă. 

a cetăţenilor din cadrul comunei noastre, creşterea gradului de 
siguranţă, atât a circulaţiei pietonale cât şi rutiere.  

Vă întreb pentru locuitorii comunei dumneavoastră, ce 
avantaje mai prezintă acest nou sistem de iluminat, pe lângă cele 
amintite de dumneavoastră?  

 Acest sistem de iluminat mai prezintă şi avantajele reducerii 
poluării luminoase precum şi a poluării cu emisii CO2.  

Aveţi de multă vreme depusă cererea de finanţare pentru 
această investiţie?  

Din data de 10 noiembrie 2021.  
Şi ce se finanţează, mai exact, din cererea dumneavoastră?  
Achiziţionarea şi instalarea corpurilor de iluminat cu „LED”, cu 

eficienţă ridicată, înlocuirea lor, modernizarea punctelor de aprindere, 
console, accesorii, conductoare de conexiune, izolatoare, cleme, 
armături, la care se adaugă achiziţionarea şi instalarea sistemului de 
telegestiune. Să nu uităm şi de durata mărită de funcţionare a acestui 
modern sistem de iluminat, pe lângă aceea de reducere a poluării.  

Am vorbit la această întâlnire despre un proiect extrem de 
necesar unei comunităţi, dar nu pot să nu vă întreb şi de valoarea 
lui materială...  

Valoarea totală a proiectului este de 1.215.083,39 de lei, din care 
valoare eligibilă 952.062,83 de lei, iar valoarea neeligibilă reprezintă 
263.020,56 de lei.  

Domnule primar, mulţumindu-vă pentru aceste informaţii, 
vă rog să privim o clipă spre curtea şcolii, unde se mai aud încă 
glasurile elevilor reveniţi pentru un nou an şcolar. Ce le uraţi?  

Prin intermediul jurnalului interregional „Banatul”, transmit 
tuturor elevilor vermeşeni, un an cu sănătate şi note mari în catalog!

Elevii şcolii vermeşene, la o lecţie despre o „lume mai bună”. 

Dragi elevi ai comunei 
Vermeş, este bine să 

ştiţi că cele cinci inele reprezintă 
părțile lumii – Africa, Asia, 
Australia, America și Europa. Ele  
apar în cinci culori diferite pe un fundal alb, 
de la stânga la dreapta: albastru, galben, 
negru, verde și roșu, sunt întrepătrunse unele 
cu altele, cu trei inele în partea de sus și două 
în partea de jos.  

Rubrica şcolii                                                         Semnificația inelelor olimpice  
Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ

Legătura dintre inele a fost con- 
cepută pentru a întruchipa o lu-
me unificată. Ele reprezintă unirea  
continentelor și întâlnirea sporti-
vilor din întreaga lume la Jocurile 

Olimpice. Cele trei valori fundamentale ale 
Olimpismului sunt excelența, prietenia și 
respectul. Olimpismul promovează condiția 
fizică a minții și a corpului, munca în echipă 
și grija pentru umanitate.  

Inelele olimpice sunt şi rămân un simbol 
puternic al Jocurilor Olimpice. Cele șase 
culori din inelele olimpice (inclusiv fundalul 
alb) reprezintă toate steagurile naționale ale 
țărilor care au participat la Jocurile Olimpice 
din 1912 de la Stockholm și, în cele din urmă, 
să le ,,reproducă pe cele ale tuturor națiunilor 
fără excepție”. Prima ediție a Jocurilor 
Olimpice a avut loc acum 126 de ani, între 6 
şi 15 aprilie 1896, la Atena, Grecia. 

... medalia olimpică de aur!  
Serviciul de informaţii cubanez susţine că au existat peste 600 de 

încercări de asasinare a lui Fidel Castro. Acestea au fost efectuate în 
principal de Statele Unite, care acţionau prin gangsteri şi exilaţi anti-Castro.  

Au folosit diverse substanţe pentru a-l otrăvi, de la thaliu la LSD. Printre 
multe altele, a fost trabucul care a explodat, „femeia fatală” care trebuia să-l 
seducă şi să-l omoare. În aceasta din urmă, Fidel Castro, dându-şi seama, i-a 
dat femeii un pistol pentru a-l omorî, dar aceasta nu a avut tăria de-a o face.  

Printre alte idei bizare a fost o hologramă a Fecioarei Maria care trebuia 
să ridice spiritul catolic anti-comunist al oamenilor, dar, aparent, 
această idee nu a fost pusă în practică. Într-o declaraţie, privind aceste 
atentate, Fidel Castro a precizat că „dacă supravieţuirea încercărilor 
de asasinat era o probă olimpică aş câştiga medalia de aur!”  
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Pagină coordonată de Mircea Cristian ARON

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

COSTEIU,

„Nu putem să ne cinstim viața cu adevărat dacă nu mergem 
la biserică!“

Preaonorate Părinte  
Viorel Cinca, vă rog să 
spuneți, pentru cititorii 

jurnalului interregional „Banatul”, care sunt 
cele mai importante slujbe religioase la care tre-
buie să participe credinciosul ortodox?  

Domnule Aron, cea mai importantă este 
Sfânta Liturghie, iar credinciosul ar trebui să  
nu lipsească de la susținerea ei. Astfel, în fie- 
care duminică, la Sfânta Liturghie, Domnul  
nostru Iisus Hristos se jertfește pentru noi. Im- 
portante sunt, desigur, și rugăciunile de seară  
sau de dimineață în biserică. Însă, Sfânta Liturghie 
este slujba desăvârșită a bisericii în care nu doar 
că ne întrunim cu Domnul, dar și mâncăm trupul 
și sângele Lui.   

Despre originea Liturghiei, ce-mi puteţi 
spune?  

Liturghia își are originea în „Cina cea de Tai-
nă”, pe care Domnul Hristos a luat-o cu ucenicii 
Săi în foișor și după care a fost prins și răstignit.  

De ce, Preabunule Părinte, Sfânta Liturghie 
este cea mai importantă?  

Pentru că amintește de Cina cea de Taină.  
Mântuitorul nostru Iisus Hristos a stat la masă cu  
ucenicii, a rupt pâinea și le-a dat să mănânce. Le-a 
dat vin să bea. Pâinea și vinul sunt simboluri ale tru-
pului și sângelui Lui Hristos. Acestea amintesc de  
jertfa lui Hristos, care le-a spus: „Mâncați, acesta 
este trupul meu. Beți, acesta este sângele meu! De 
câte ori veți bea paharul acesta și veți mânca, mo-
artea mea vă va aminti de Învierea mea”.  

Este cutremurător de frumos ceea ce 
spuneți.  

Da, e cutremurător de frumos. Îl avem pe Hris- 
tos alături de noi, care se află la fiecare Sfântă  
Liturghie și se jertfește pentru noi. Asta ne-a  
arătat să ne împărtășim în duh și sângele Lui.  
Domnul Hristos dă poruncă expres ca acest lucru să 
se repete și după moartea Lui și tot El accentuează 
că mâncând acea pâine de fapt mâncăm însuși  
trupul Lui și dacă bem, bem însuși sângele Lui. 
Domnule Mircea, Sfânta Liturghia e centrul Bi-
sericii Ortodoxe Române și al slujbelor reli- 

Preot Viorel CINCA - Biserica Ortodoxă Hezeriș

La reîntâlnirea cu Preaonoratul Părinte Viorel Cinca, mi-am reamintit ceea ce îmi spunea dânsul la ruga 
satului său: „Să nu uitaţi, domnule Aron, că în satul nostru oamenii sunt buni şi frumoşi. Pentru că, pre-

cum vedeţi, nouă ne place să cântăm. Şi numai oamenii buni şi frumoşi, care iubesc viaţa, cântă, aşa cum cântă, 
joacă şi muncesc consătenii mei din frumoasa comună Coşteiu.”  

gioase. Trebuie să te pregătești să mergi la Sfânta 
Liturghie, să te împărtășești.  

Din acest sfat, cititorii noştri trebuie să în- 
ţeleagă că nu se pot duce fără o pregătire sufle-
tească corespunzătoare la Sfânta Liturghie!  

Da, aţi spus bine, nu poți merge, așa, pur și 
simplu.  

Preaonorate Părinte, această primă parte a 
dialogului nostru, aş dori să o închei cu o între-
bare mai...  

Vă ascult!  
Părinte, de ce trebuie omul să vină la bise-

rică să asculte Sfânta Liturghie și toate celelalte 
slujbe religioase?  

Este bine că îmi puneţi această între-
bare. Omul trebuie să vină la biserică fiindcă 
numai așa Dumnezeu îi va putea ține locul  
de tată. Dumnezeu e tatăl, iar biserica e mama. 
Nu putem să ne cinstim viața cu adevărat dacă nu 
mergem la biserică să ascultăm învățătura. Cre-
dinciosul trebuie să vină la biserică să se roage, 
fiindcă fără biserică nu se poate mântui. Biserica 
este fundamentală pentru credincios în drumul 
lui spre mântuire. 

Dragi locuitori ai comunei Coșteiu, 
este bine să ştiţi că ora de iarnă a 

anului 2022 se va schimba în ultimul week-
end din luna octombrie, atunci când ceasurile 
se dau înapoi în noaptea dintre 
29 și 30 octombrie, ora 04:00 
va deveni ora 03:00, iar noi vom 
dormi cu o oră în plus. Scopul 
acestei schimbări, fiind acela de 
a profita cât mai mult timp de 

Este bine să ştiţi!                                                    Ora de iarnă 2022 în România    
                                Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ

lumina soarelui și de a ne desfășura cât mai 
multe activități pe lumină, pentru a economisi 
energia electrică necesară iluminatului. Este 
bine de reţinut şi faptul că trecerea de la ora 

de vară la ora de iarnă poate pro-
duce unele perturbări de bioritm, 
afectează somnul, pofta de mân-
care, capacitatea de muncă, con-
centrarea și stările de dispoziție, 
creșterea riscului de infarct sau 

apariția variaților tensiunii arteriale. Dar, nu 
trebuie uitat că are şi beneficii: mai multă 
vitamină D, scăderea riscului asteniilor de 
toamnă și tulburărilor de ritm cardiac și neu-
ropsihice, mai mult timp pentru plimbările în 
aer liber. Cele mai afectate sunt persoanele 
adulte, active din punct de vedere profesional 
și cele care suferă, deja, de boli cardiace.  
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VICTOR V. DELAMARINA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Sabin LAZĂR - Secretar general al comunei Victor Vlad Delamarina  

Pagină coordonată de Carmen Elena APOSTOL

„Noi suntem ca o familie mare în comună și trebuie să ne înțelegem, să comunicăm și să 
rezolvăm problemele în pace și înțelegere!“ 

Daminoze  
  Damian URECHE  

Atâta umbră s-a vărsat în suflet,  
De parcă ceaţa nu vrea să consume  
Această îndărătnică culoare  
Cu puncte de suspensie în lume.  

*  
Şi, iată, adumbreşte a ceaţă şi-a destin.  
Întinse către toamnă, curg streaşinile verii,  
Și nu pot să mă dărui, şi nu pot să mă-nchin  
La clipa agăţată de marginea plăcerii.  

*
Grăbind spre fum albastru şi flacăra greşeşte,  
Doar melcii ştiu să guste furtunile încet,  
Portretul din perete se-nsoară şi iubeşte  
Uitând cu uşurinţă de celălalt portret. 

Domnule secretar general, evidenţi-
aţi în dialogul avut cu colegul meu Aron,  
în ediţia trecută a jurnalului nostru,  
efortul administraţiei din comuna dum-
neavoastră în ce priveşte introducerea 
gazului în toate gospodăriile comunei.  

Adevărat, dar tot atunci spuneam că 
actuala conducere a primăriei din comuna 
Victor Vlad Delamarina va reuşi să ducă 

la bun sfârşit şi acest mare proiect, aşa cum a finalizat de-a lungul 
timpului toate proiectele.  

Mai ales că aveți un primar tânăr și foarte bun în comună și un 
viceprimar cu multă experiență și foarte respectat.  

Da, sunt doi oameni care, de-a lungul timpului, au dovedit prin 
buna lor înţelegere să convingă că, acolo unde oamenii se completează 
şi se înţeleg, se pot realiza lucruri frumoase. Astfel că lângă dumnea-
lor s-a format o echipă tânără şi bine sudată.  

Formați o echipa de administraţie foarte eficientă!  
Da, așa este. Avem o echipă bine organizată în fruntea comunei, 

noi ne înțelegem foarte bine și oferim încredere și cetățenilor.  
În ce an aţi venit în cadrul acestei administraţii?  
Eu am venit în anul 2004, am fost promotor local în 2004, apoi 

secretar interimar și secretar plin din anul 2015.  
Carevasăzică aveţi...  
Peste 20 de ani de experiență în primărie.  
Felicitări!  
Vă mulţumesc!  
Cum este, domnule secretar general, să deţii o asemenea funcţie  

într-o primărie cu şapte sate?  

Rubrica elevilor  
Cum să mănânci manierat  

                                Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Dragi elevi, în acest număr al jurnalului nostru, vă voi prezenta felul în care trebuie 
consumat peştele şi nu numai el. Pentru tranșarea şi dezosarea peştelui se foloseşte un 

cuțit de o formă specială și furculiță mai mică. Oasele se pun pe furculița apropiată de buze sau 
se pot scoate din gură folosind două degete. Peștele din conservă se mănâncă cu furculița ținută 
în mâna dreaptă, cu o bucată de pâine, pe care o ții în mâna stângă.  

Atunci când este vorba de stridii, trebuie să ştiţi că stridiile se mănâncă 
în felul următor: se deschide scoica cu lama unui cuțit, se scot intestinele și 
branhiile cu o furculiță, se scoate stridia din scoică, se pune pe farfurie și se mănâncă cu lămâie, 
sare și piper.  

Cât priveşte icrele de Manciuria și icrele negre, acestea se mănâncă asfel: se aduc pe un 
platou rondele mici de pâine prăjită, unse cu unt și deasupra icrele. Dacă se oferă în castronașe, 
se vor pune în farfurie cu lingurița de serviciu o cantitate rezonabilă și se vor face sandviciuri 
mici. Icrele obișnuite se pot unge pe o felie mai mare de pâine, după care se va tăia cu cuțitul 
ținut în mâna dreaptă și cu furculița în mâna stângă.  

În atenţia locuitorilor comunei  

Vă aducem la cunoştinţă 
că, împreună cu lucră- 

torii Postului de Poliţie al co-
munei Victor Vlad Delamarina, am iden-
tificat persoana care a aruncat gunoaie în 
noaptea de 25 şi 26 august 2022. Persoana 
respectivă a fost sancţionată şi obligată să îşi 
ridice gunoiul aruncat. Totodată, vă fac cu-
noscut că pe raza comunei Victor Vlad Dela-
marina sunt montate camere video, atât fixe 
cât şi mobile.  

   Primar Ioan Cristian CARDAŞ

E și frumos, dar, fără îndoială, este și foarte multă muncă, însă 
mie mi-s dragi oamenii, îmi place să lucrez cu ei și am și experiența 
necesară. Sigur, aşa cum spuneam, este și greu, de aceea e nevoie 
de multă responsabilitate. Trebuie să găsești cele mai bune soluții să 
poți ajuta oamenii.   

Se mai întâmplă să şi greşiţi?  
Sigur, se mai întâmplă să și greșești. Uneori, timpul îți spune 

că nu ai luat cea mai bună decizie sau că ai ales una bună, dar se 
putea alta și mai bună. Vedeţi, dumneavoastră, doamnă Carmen, cu 
oamenii e dificil să lucrezi, dar, cum v-am spus, ne descurcăm. Avem 
experiența absolut necesară și comunicăm cu succes cu cetățenii.  

Dar apar şi oamenii dificili...  
Există şi unii oameni care sunt mereu împotrivă, dar știm să 

colaborăm și cu ei. În final totul iese bine.   
Domnule secretar general, întotdeauna reușiți să îi mulțumiţi 

pe cetățenii care vin să vă ceară sprijinul?  
Doamnă, e lucru ştiut că nu poți să îi mulțumești pe toți. Dar 

discutăm permanent cu oamenii, îi chemăm la primărie să le explicăm 
când nu înțeleg, au telefonul meu la dispoziție să mă sune, indiferent 
de oră, desigur, şi după program, când nu știu ceva sau nu înțeleg. 
Unii îmi spun că nu au vrut să mă deranjeze, dar nu mă deranjați, 
le spun. Mai rău e dacă problema se agravează și abia atunci vii la 
mine, când lucrurile se complică. De ce nu ai venit de la început, ci 
atunci când e mai deficil. Noi suntem ca o familie mare în comună și 
trebuie să ne înțelegem să comunicăm și să rezolvăm problemele în 
pace și înțelegere.  

Domnule secretar general, vă mulţumesc pentru acest dialog!  
Şi eu vă mulţumesc, dorind tuturor cititorilor jurnalului inter-

regional „Banatul” o toamnă frumoasă! 

ANUNȚ
Dragi cetăţeni ai comunei Victor Vlad Delamarina, vă informăm că începând din 

5 septembrie 2022, transportul şcolar pentru elevii care îşi desfăşoară activitatea 
şcolară în municipiul Lugoj, va circula după următorul program:  

Ruta Petroasa Mare – Lugoj - Plecare: 6:50 – Petroasa Mare – Herendeşti – Lugoj; 
Retur: 14:30 – Parcul „George Enescu – Coop. „Munca” – Petroasa Mare.  

Ruta Pădureni – Lugoj - Plecare: 7:00 – Pădureni – Honorici – Victor Vlad Delamarina 
– Lugoj; Retur: 14:20 - Parcul „George Enescu – Coop. „Munca” – Pădureni.  

Ruta Visag – Lugoj - Plecare: 6:50 - Visag - Victor Vlad Delamarina – Lugoj; Retur 
14:30 - Parcul „George Enescu – Coop. „Munca”- Visag  

Pentru rutele de transport menţionate mai sus, tariful este următorul: n Victor Vlad Dela-
marina şi Herendeşti – 30 lei; n Pădureni, Honorici şi Petroasa Mare – 40 lei; n Visag – 50 lei  

Pentru întocmirea abonamentelor, documentele necesare sunt următoarele: actul de 
identitate al elevilor – buletin sau certificat de naştere şi adeverinţa eliberată de unitatea de 
învăţământ. Abonamentele sunt disponibile la sediul Primăriei comunei Victor Vlad Delama-
rina.  
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LENAUHEIM
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Ruga satului în imagini

 Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

Transport gratuit

Începând din 19 septembrie 2022, toți cetățenii comunei Lenauheim 
beneficiază de transport gratuit către Lovrin, Jimbolia sau Timișoara și 

retururile aferente. 
Autobuzul primăriei care transportă elevii la liceele din Jimbolia și Lovrin 

oprește și la Gara Jimbolia pentru a ușura deplasarea către Timișoara cu trenul, 
dar și înapoi în comună după orarul din imagine.

„Sunt conștient că legătura cu Timișoara este o necesitate pentru fiecare 
locuitor, iar în ultimele 6 luni am făcut numeroase demersuri și discuții la 
Consiliul Județean Timiș pentru a încerca să rezolvăm această problemă. 
Administrația județeană are în proiect un sistem de transport la nivel județean, 
dar, până la finalizarea lui, vor mai trece câteva luni. Prin urmare, am luat decizia 
ca autobuzul primăriei, care transportă elevii la liceu, să ducă și cetățenii la 
Gara Jimbolia. Sunt două trenuri care au plecare din Jimbolia la o oră apropiată 
de sosirea în gară a autobuzului, aceste legături fiind singurele pe care le putem 
face, întrucât suntem legați de programul de transport al elevilor.“, a declarat 
domnul Ilie Suciu, primarul comunei Lenauheim.

Orarul de plecare îl regăsiți în imaginea atașată și este valabil de luni până 
vineri, cu excepția sărbătorilor legale. Transportul este gratuit și pentru elevi 
și pentru cetățeni.

Ziua Pompierilor
Ziua Pompierilor marchează în fiecare an, pe 13 

septembrie, Bătălia din Dealul Spirii, care a avut loc 
în 1848 la București între compania de pompieri condusă de 
Căpitanul Pavel Zăgănescu și un corp de armată al Imperiului 
Otoman.

„Cu această ocazie vreau să le mulțumesc membrilor 
Serviciului Voluntar pentru Situații de Urgență al comunei 
Lenauheim pentru efortul depus în lupta cu focul. Au fost 
peste 50 de intervenții doar în primele luni ale anului acesta, 
iar pompierii noștri au fost prezenți de fiecare dată, voluntar. 

Voi avea grijă, împreună cu Consiliul Local Lenauheim, 
ca pe viitor dotarea cu echipament să se ridice la nivelul 
echipei de pompieri și al volumului de muncă la care au 
fost nevoiți să intervină. Prin urmare, le mulțumesc tuturor 
și fiecăruia în parte pentru tot ce au făcut! Ei sunt: Robina 
Adrian, Renz Anton, Renz Alexandru, Hauca Pavel, Petric 
Gheorghe, Toma Ioan, Motaroaia Valerian, Suciu Sebastian 
Andrei, Todos Raul, Jivan Ionel, Ungur Ilie, Szillier Alfred 
și la sfârșit dar nu cel din urmă Martin Teodor Gheorghe. La 
mulți ani!“, a spus domnul primar Ilie Suciu.
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TOPOLOVATU MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(

 Pagină realizată de Anca ANDREI

Omul acesta a sfințit locul!

O talentată colegă, jurnalista Vasilica 
Ene, crede – şi are dreptate, ca de 

obicei – că atunci când rostim proverbul, 
„Omul sfințește locul” ne gândim la acei oa- 
meni în urma cărora se vede ceva și, mai ales,  
la aceia care au sădit în noi sămânța omului 
de calitate și care, prin exemplul personal, 
ne-au arătat drumul devenirii noastre vi-
itoare, prin punctarea însușirii calității din 
noi, potrivită pentru a trăi cum se cuvine 
într-o lume în care n-ai voie să nu faci ceva 
util!  

Un lucru este sigur, numărul celor care 
lasă ceva semnificativ după ei pare a se 
împuțina într-o lume în care totul pare de 
unică folosință, chiar și respectul față de cei 
ce se încăpățânează să lase ceva semnifi-
cativ în noi, pentru noi, pentru cei care ne 
mulțumim cu vorba „fie ce-o fi azi, mâine 
vom vedea”. Omul, prin excelență, are dato-
ria să lase celor care vin după el posibilitatea 
de a se rosti, în amintirea lui, vorba, „omul 
acesta a sfințit locul”!  

Astfel gândim şi privind imaginile din 
această pagină, care ne prezintă Topolovăţul 
și satele aparținătoare dinainte şi din timpul 
domnului primar Ovidiu Doţa; da, acest om 
sfinţeşte locul trăirii sale pe pământ. 
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MONEASA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Întotdeauna am avut un parteneriat bun și deschis cu domnul primar!“

Pagină realizată de prof. Andreea TEACĂ

Domnule pastor Sandu Dobrei, cum 
vedeți relația dintre biserica pe care o slujiţi și 

cetățean în aceste vremuri extrem de tulburi?  
Doamnă profesor Teacă, eu cred că sunt mai multe cauze care 

generează dezinteresul oamenilor față de biserică, faţă de credință 
și de religie. Astfel că trebuie să facem și diferența care există între 
aceste noțiuni. Una este biserica, una este religia și alta este credința. 
Unii oameni, care prezintă interes față de biserică, susțin, de fapt, că 
ei îmbrățișează credința. Ei cred că pot fi credincioși fără biserică, 
fără a pune în practică cerințele religioase ale bisericii din care ei fac 
parte. E o mentalitate destul de generalizată...  

Datorită...  
Datorită unor factori sociali, economici, chiar politici și a unor 

schimbări de mentalitate. Dacă în urmă cu câțiva zeci de ani, omul 
era legat de biserica și religia lui prin care își dovedea credința...   

Acum, cum e?  
Acum în vremea noastră, omul are alte preocupări și un altfel de 

a fi, datorită științei care a evoluat foarte mult și datorită cunoștințelor 
mult mai multe pe care le are cetățeanul actual, datorită internetului. 
Acum, omul are acces la biserică și activități religioase online. El 
nu mai trebuie să vină la biserică fizic,  fiindcă biserica vine la el, să 
spunem așa, îi întră în casă online, cu ajutorul internetului, a televi-
zorului şi radioului.  

Da, există multe canale de informare cu caracter religios.  
Există desigur canale ale unor culte sau biserici care difuzează 

activități și emisiuni religioase non-stop: slujbe, predici, studii și dife-
rite emisiuni religioase la care participă preoți, pastori și specialiști în 
religie sau în alte domenii.  

De acasă se mai poate numi o practică religioasă?  
Doamnă Andreea, cetățeanul consideră că stând acasă pe cana-

pea în mediul familial și cu cafeluța în mână este convins că nu mai 
trebuie să se deplaseze până la biserica lui, ca să își exprime credința. 

Revenind în Moneasa şi cunoscând dorinţa domnului Ioan Herbei, primarul comunei-staţiune, de a promova 
în paginile jurnalului interregional „Banatul” oamenii comunei sale mai mult decât orice, mi-am îndreptat 

paşii către Biserica Baptistă, acolo unde l-am întâlnit pe domnul Dobrei Sandu, pastorul acestei biserici, un om 
deschis şi un interlocutor captivant.  

El consideră că nu mai are nevoie de biserică, fiindcă este integrat în 
religia lui ortodoxă sau catolică, baptistă sau penticostală etc., după 
rânduiala fiecărei religii. În ceea ce privește credința, omul consideră 
că totul ține numai de el, este o problemă personală și că nu mai 
trebuie să facă parte din congregația din care aparține și nu se mai 
deplasează la biserică, crede că e bine și de acasă, ceea ce este greșit.  

Aici, globalizarea are un cuvânt de spus?  
Evident!  Pe de altă parte, secularizarea și globalizarea impactează 

foarte mult oamenii, inclusiv pe creștini, încât sunt copleșiți de alte 
lucruri, cum este lupta pentru supraviețuire sau obsesia materialistă a 
vieții, dorința de a îndeplini unele proiecte care îi depășesc financiar, 
dar și puterea fizică a omului.  

Preocupări pământene, domnule pastor!  
Da, doamnă, toate astea îl preocupă mai mult pe cetăteanul ac-

tual, decât partea spirituală, care ține de suflet și de credință. Astfel, 
îi vedem pe oameni tot mai obosiți duminica, atunci când ar trebui 
să își aloce timp sufletului, spiritului. Tocmai atunci ei sunt epuizați. 
Cei care mai au o fărâmă de spirit religios își alocă de acasă un timp 
pentru suflet și credință, urmărind o slujbă religioasă online sau la 
televizor.  

Din păcate, domnule pastor, mulţi nu fac nimic pentru a se 
apropia de biserică, de Dumnezeu.  

Da, ceea ce e mai dramatic este faptul că cei mai mulți nu fac 
nimic și o spun cu durere și regret. Îmi este dat să vorbesc cu tot felul 
de oameni, din diferite confesiuni și când îi întreb când te-ai rugat 
ultima oară unii stau să se gândească, oare, când au făcut-o?  

Domnule pastor, nu aş vrea să încheiem această primă parte a 
dialogului nostru, fără a vă întreba despre relaţia cu administraţia 
locală. E bine să afle oamenii în ce fel de parteneriat vă aflaţi cu 
primăria?  

Doamnă profesor, întotdeauna am avut un parteneriat bun și  
deschis cu domnul primar.

Sandu DOBREI - Pastor al Bisericii Baptiste „Speranța“

Cartea este televizorul omului deştept  

Un nou concept de a apropia oamenii de cartea scrisă, numit „NoMad Library” 
a fost prezent în staţiunea Moneasa. Este un concept de bibliotecă mobilă, 

după cum se poate vedea din imaginile noastre, prin intermediul căreia oamenii pot 
petrece mai mult timp în natură citind şi recreându-se.  

„În această lume în care trăim, ne spun autorii acestui concept, unde totul în jurul 
nostru este digitalizat şi pe viteză, dorim să ne întoarcem în trecutul uitat, la activităţile 
simple, dar care poartă valoare. Tinerii şi adulţii vor avea oportunitatea de a explora na-
tura, de a se îmbogăţi cultural şi cognitiv, de a participa la activităţi sportive şi de socia- 
lizare.”  Scopul acestui proiect fiind promovarea sustenabilităţii, reciclării şi ecologizării 
prin recuperarea cărţilor, dându-le o nouă viaţă şi şansă de a fi redescoperite.  
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Pagină realizată de prof. Ana-Maria TAPANOV

BIRCHIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Ioan GUȚU - Primar al comunei Birchiș
Vicepreședinte al Asociației Primarilor din Banatul Istoric

„Consider extrem de important să apropiem de idealul nostru primarii din Banatul de limbă 
sârbă și maghiară!“

 Domnule primar, vă întâlnesc la sediul 
administraţiei locale din comuna Vermeş, judeţul Caraş-Severin, 
în calitate de vicepreşedinte al Asociaţiei Primarilor din Banatul 
Istoric, la scurt timp după încheierea şedinţei. Îmi puteţi spune, mai 
exact, pentru cititorii noştri, ce probleme, mai importante desigur, 
aţi rezolvat la această întrunire în folosul Banatului?  

N-aş spune că am rezolvat anumite probleme, de altfel, la această 
întâlnire nu rezolvarea problemelor a fost principala noastră preocu-
pare, ci drumul spre rezolvarea lor. Şi 
poate că termenul de „probleme” este 
oarecum impropriu, dat fiind că ceea 
ce am avut fiecare din noi în agenda 
de lucru se pot numi mai exact pro-
iecte, obiective, pe care Asociaţia Pri- 
marilor din Banatul Istoric trebuie să 
le îndeplinească pe termen scurt.  

Şi pe termen lung?  
Vă amintesc că cel mai lung 

drum începe cu un mic pas.  
De cât timp sunteţi vicepreşedinte al Asociaţiei Primarilor din 

Banatul Istoric?  
De la fondarea acestei instituţii.  
Dar primar?  
Primar sunt ceva mai demult, de aproape trei decenii!  
Ştiu, domnule primar, că spuneaţi odată, cu experienţa celor 

aproape treizeci de ani de administraţie, că funcţia de primar este 
grea.  

Adevărat, munca de administrație este grea și să vă spun ceva, 
mai bine zis să repet o afirmaţie făcută în acest sens, un exemplu...  

Vă rog!  
Doamnă profesor Tapanov, imaginaţi-vă că vin două persoane 

împreună la primar să le dăm dreptate, din păcate la una îi poți da și 
cu a doua rămâi dușman. Dar asta e viața, eu am căutat întotdeauna 
ce se poate și ce nu se poate să-i lămuresc.  

Este grea munca cu omul!  

Foarte grea, este lucru ştiut că cel mai greu este să lucrezi cu 
omul, nu-l poți mulțumi niciodată.  

Aţi făcut multe lucruri la vedere, cum se spune, pentru dez-
voltarea comunei dumneavoastră, dar la care din ele priviţi cu 
mândrie.  

La cel pe care îl văd zilnic, la sediul primăriei, am ţinut mult 
să reabilităm acest sediu, considerând, fără a mă înşela, că sediul 
primăriei este oglinda unei localităţi şi dovada clară a unui primar 

gospodar. Chiar aici, unde stăm de 
vorbă, în parcul primăriei comunei 
Vermeş, vedem un sediu frumos şi 
bine întreţinut.  

Domnule primar, vă întreb 
acum revenind, despre punctele, nu 
toate, desigur, aflate pe ordinea de 
zi a acestei întruniri a membrilor 
Asociaţiei Primarilor din Banatul 
Istoric. Ce vi s-a părut mai impor-

tand în dialogurile avute?  
În primul rând, consider extrem de important să apropiem de ide-

alul nostru primarii din Banatul de limbă sârbă şi maghiară. Numai 
astfel ne vom merita titulatura de Asociaţie a Primarilor din Banatul 
Istoric. Este foarte important să ne apropiem acei fraţi, să stăvilim 
printr-un efort comun, procesul de deznaţionalizare, de pierdere a 
românismului în acele locuri.  

Dar statul român? Statul român ce face în acest sens?  
Face şi el, săracul, cât poate şi, ce nu poate statul, trebuie să facă 

această asociaţie. Iată, în această idee s-a hotărât ca în ultima parte a 
anului, mai exact la sfârşitul lunii octombrie, să aibă loc susţinerea 
unui colocviu dedicat Banatului, trecutului şi viitorului său. În acest 
sens, vom invita câteva personalităţi universitare, precum şi parla-
mentari, câte unul din fiecare judeţ.  

Unde va avea loc această întrunire?  
Avem mai multe propuneri, dar cel mai sigur cred că acest sim-

pozion va avea loc în staţiunea Moneasa.  

Răsfoind albumul cu amintiri, văd pei-
saje sacre din viaţa noastră, prin care 

deslușesc scurgerea timpului.
Ochii tăi mă privesc ca 

dintotdeauna cu aceeaşi linişte 
şi învăluire caldă, ca un zefir 
al primăverii, peste exploziile 
florale. 

De ce ai plecat, dulcea 
mea doamnă? Nu ştiu să te fi 
supărat cu ceva. Se apropie 
primăvara, vino acasă să priv-
im iarăşi „veurile“ cocorilor, 
pe pânza albastră a cerului, 
pereţii pictați cu lebede pe lac, 

Îndreptându-mă spre comuna Vermeş, pentru a fi prezentă la întâlnirea din luna septembrie a Asociaţiei Pri-
marilor din Banatul Istoric, opresc maşina în dreptul unui copac secular. Pe trunchiul acelui copac albinele 

de pădure strângeau miere în scorbura lui. Şi tot aerul, încărcat de mireasma mierii, farmecă. Am pornit mai de-
parte, ajungând la vreme pentru a lua un interviu domnului Ioan Guţu. 

Sensibilul scriitor Aurel Vodicean a fost premiat de Biblioteca Judeţeană Arad, la concursul de creaţie literară „Dulcea mea doamnă”, 
cu un poem dedicat regretatei sale doamne, pe care îl publicăm, socotindu-l un adevărat imn aşezat pe pragul tainei căsătoriei şi iubirii.

Dulcea mea doamnă  
pădurea ţesându-şi straiul verde pe fun-
dalul sonor al păsărelelor.  

Revino, draga mea, 
revino, părul din ocol, de 
ziua ta, va da iarăşi în floa- 
re. Nu îţi e dor de covorul 
ghioceilor? Nu îți e dor de nin-
soarea florilor de tei?  

Mă doare singurătatea. Pen- 
tru mine s-a oprit scurgerea tim-
pului. Mă simt fără viaţă ca o sta- 
tuie estompată de timp şi uitare. 
     Dulcea mea doamnă, înger 
al sufletului, dacă mă vezi de 

Când ne vom întâlni  
Alunec în neantul din sufletul gol  
Rătăcind prin pustiul din casă şi ocol.  

Aud inima îndoliată cum plânge,  
Cu lacrimi de jar, cu lacrimi de sânge.  
Îţi ţes o coroniţă din maci şi viorele  
Din razele de soare şi pulberea din stele,  
Când ne vom întâlni cu tremurând de mână  
O pun pe capul tău cu aură de zână.  

Dulcea mea doamnă, soţia Aurica, a ple-
cat în lumea veşniciei înaintea Crăciunului. 

acolo, de printre stele, să ştii că sufletele 
noastre vor rămâne îmbrăţişate şi din-
colo de moarte.  
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Exemplară preluare de ștafetă!

Pagină realizată de Anca ANDREI

BATA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

De la Badea Ion la Gheorghe Seculi-
ci, predarea ştafetei ce continuă un 

festival intrat în legendă, s-a făcut exemplar. 
Organizat în spaţiul generos al Expo Arad, 
sub ochiul atent, până la detaliu, al domnu-
lui arhitect Gheorghe Seculici, preşedintele 
Camerei de Comerţ, Industrie şi Agricultură 
Arad, „Festivalul Vânătorilor”, cel mai 
mare eveniment de acest gen al României, 
avându-l ca fondator pe binecunoscutul pri-
mar al comunei Bata, ing. Ion Micurescu, a 
cunoscut la această a XIII-a ediţie un număr 
record de spectatori, peste 5000, depăşind, 
astfel, chiar şi aşteptările organizatorilor.  

Modest, domnul arh. Gheorghe Seculi-
ci, referitor la acest număr uriaş de oameni 
prezenţi, spunea că „Ne-a ajutat și vremea 
foarte bună și ceaunele atractive, trofeele 
deosebite ale grupelor de vânătoare din 
județ, mâncarea deosebită și vinul din Pod-
goria Aradului.” Şi, adaug eu, minunata or-
ganizare.  

Aşa cum a făcut-o de-a lungul a XII 
ediţii, realizate în pitoreasca comună Bata, 
fondatorul şi sufletul acestui festival, dom-
nul ing. Ion Micurescu, edilul comunei, a 
ţinut să sublinieze, încă o dată, că:  

„ Acest festival îşi propune o deschidere 
spre publicul larg a tradiţiilor şi obiceiurilor 
legate de vânătoare. Oaspeţii evenimentului 
având, şi de această data, prilejul să desco-
pere că vânătoarea nu înseamnă numai uci-
derea animalelor sălbatice, ci şi o adevărată 
cultură, cu ritualuri, tradiţii şi obiceiuri, care 
au însoţit actul vânătorii de-a lungul timpu-
rilor.”  

Cu preţuirea niciodată mascată pentru 
legendarul său prieten, domnul Gheorghe 
Seculici, a conchis: „Mă bucură colabora-
rea cu domnul Ion Micurescu, un excelent 
partener al acestui eveniment, Festivalul 
Vânătorilor, căruia dorim să-i conferim o 
amploare mai mare, o deschidere nu doar 
spre specialiștii și amatorii vânătorii și pro-
duselor din vânat, ci pentru toţi cei care 
doresc să treacă poarta acestui festival.”  

Festival pe care noi îl susţinem şi cu 
imagini sugestive. 
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Caraș-SeverinSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

DOGNECEA

Pagină realizată de prof. Camelia FOGAȘ

„Dognecea, prin felul în care este gospodărită azi de domnul Remus Rof, va deveni, 
în curând, perla Banatului de munte?“

Să urci spre Dognecea toamna înseamnă să 
încerci o aleasă desfătare a sufletului. Vă 

invit şi pe dumneavoastră, cititorii mei, să vizitaţi 
această aşezare şi, la întoarcere, îi veţi da dreptate 
colegului meu, Vasile Todi, care constata recent 
că: „Dognecea, prin felul în care este gospodărită 
azi de domnul Remus Rof, va deveni, în curând, 
perla Banatului de munte.”  

L-am întâlnit şi eu pe domnul primar, de la 
care am aflat că, recent, în incinta „Forumului 
Democrat German” din Dognecea au fost defini-
tivate lucrările la primul muzeu al comunei, dom-
nia sa felicitând cu acest prilej şi prin intermediul 
jurnalului interregional „Banatul”, pe domnii Lo-
thar Nikolaus, Klaus Mihnea, precum şi pe doam-
na Geta Drugarin. Am avut privilegiul, mi-a spus 
domnul primar Remus Rof, să fiu prezent şi la 
Ruga etnicilor germani din Dognecea şi doresc să 
aduc sincere mulţumiri domnului preşedinte Er-
win Josef Tigla, neuitând să elogiez, încă o dată, 
excepţionala organizare!  

Cu menţiunea că inaugurarea muzeului din 
Dognecea coincide cu 300 de ani de la atestarea 
documentară şi de la venirea coloniştilor de etnie 
germană, să lăsăm imaginile să vorbească...  

Vasile TODI -  Președinte al Uniunii Jurnaliștilor din Banatul Istoric
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SAVARSIN
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,
( <

Pagină realizată de Luminița MUNTEANU

La mijlocul lunii trecute, două evenimente au 
dăruit Săvârşinului aura de capitală a poeziei 

româneşti: „Tabăra de creaţie a tinerilor scriitori, 
ediţia a XIV-a” şi „Festivalul de Literatură «Dorel Si-
bii», ediţia a XXIV-a”. Artişti, scriitori consacraţi, dar 
şi tineri prieteni ai condeiului au marcat cu prezenţa şi 
creaţiile lor splendide momente literare.  

După cum am aflat de la edilul Vetrei Regale, 
domnul Ioan Vodicean, fondatorul acestor sărbători 
spirituale derulate pe perioada a patru zile, la Săvârşin 
s-a putut lua contact direct, atât cu literatura vie, 
proaspătă, cât şi cu tendinţele şi direcţiile spre care se 
îndreaptă aceasta.  

Prima zi a festivalului a fost plină de culoare  
datorită vernisajului expoziției de pictură a artistei 
Maria Bana Jichița, membră a Uniunii Artiștilor 
Plastici din Timișoara.  De asemenea, au fost lansate 
cărțile autorilor  Ramona Băluțescu,  Ildiko Șerban  
și volumul postum al Mădălinei Szekely.

Desfăşurat, în mare parte, în cadrul de basm 
oferit de Domeniul Regal, printre participanţii la acest 
eveniment, s-au regăsit Camelia Chifor, Dacian Don, 
Viorel Simulov, Emilia Poenaru Moldovan, Vasile 
Dan, Petre Don, Ioan Vodicean, Violeta Pintea, Ildi 
Șerban, Ioan Dehelean, Ioan Matiuț, George Popovici 
şi George Schânteie.  

Şi  pentru că deseori imaginile sunt mai grăitoare 
decât cuvintele... 

Săvârșin - capitala poeziei românești
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TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

BUZIAS,

Sorin MUNTEANU - Primar al orașului Buziaș

„La Buziaș se află în derulare unul dintre cele mai consistente proiecte, în valoare  
de peste patru milioane de euro!“

Continui dialogul meu cu edilul oraşului Buziaş, preşedintele Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric, la 
scurt timp după încheierea şedinţei cu membrii asociaţiei, ţinută în frumoasa comună Vermeş din judeţul Ca- 

raş-Severin, limitându-mă doar la probleme legate de activitatea sa de primar, urmând ca într-o ediţie viitoare să 
aflăm şi noi informaţii privind noua sa demnitate, aceea de preşedinte al Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric.

Pagină realizată de Boriţa STOIU

Domnule primar, de ce este orașul 
Buziaș una dintre Destinațiile Anului 
2022?

Pentru că este locul în care împărații au 
lăsat daruri din iubire și în care apele termale 

au făcut din stațiunea balneoclimaterică un loc faimos în toată Eu-
ropa! Este localitatea unde fanfarele se întreceau în măiestrie sub 
foișoarele cu izvoare de apă minerală, iar astăzi, veverițele au chiar 
un festival al lor! Şi să nu uităm că Buziașul este mărginit de dealuri 
acoperite de viță de vie, care dau vinuri noi și unice, vinuri pe care le 
poți descoperi ajungând aici cu trenul sau pe autostradă, de oriunde 
din România. Toate acestea, doamnă, fac din Buziaș cufărul plin de 
comori turistice și experiențe ce se așteaptă trăite de toți românii și 
nu numai!

Vă întreb pentru mai tinerii noştri cititori, de ce i se mai spune 
oraşului-staţiune Perlă a Banatului?

Şi pentru că orașul Buziaș este situat în Câmpia Banatului, într-
un loc unde istoria, natura și tradițiile nobile se întâlnesc. Declarat 
localitate balneară încă din 1819, Buziaș este principala staţiune a 
judeţului Timiș, situată la doar 34 km de Timișoara.

Îmi puteţi evidenţia un obiectiv – reper?
Unul dintre cele mai emblematice obiective turistice regăsite în 

Buziaș este „Colonada acoperită”, creată în anul 1875 de împăratul 
Franz Joseph pentru a servi promenadelor împărătesei Sissi prin parc. 
Colonada este o construcție unicat în Europa, datorită sculpturilor în 
lemn cu aspect de dantelă ce se întind pe 500 m. Stațiunea Buziaș 
este unicul resort balneoclimateric de interes internațional din ves-
tul țării, particularitatea stațiunii fiind dată și de concentrația aerului, 
similară unei locații situate la o altitudine de 1000 m.

Acest oraș vechi a reușit să își păstreze farmecul?
Precum vedeţi, orașul Buziaș și-a păstrat până în prezent auten-

ticitatea și farmecul, reușind totodată să revigoreze tradiții vechi pre-
cum viticultura pe dealurile Silagiului. Zonă cu tradiție în producerea 
și comercializarea vinului, înregistrată de la începutul mileniului, în  
prezent Silagiu face parte din cele cinci  zone viticole ale Banatului. Cul- 
tura, un element definitoriu al identității orașului Buziaș, este regă-
sită și în evenimentele organizate de-a lungul anului, evenimente care  
celebrează valorile locale: „Festivalul papricașului, vinului și al țuicii”,  
Zilele Culturii Buzieșene, Festivalul ,, Zilele Veverițelor“ (Expoziție 
de costume populare, pictură, păpuși, Concert pe Colonadă).

Nu staţi rău nici la capitolul de artă!
Nici la capitolul artă nu stăm rău, mai ales că mari sctiitori și oa-

meni de litere ne-au trecut deseori pragul! Colecţia de artă populară 
„Iulia Folea Troceanu“ cuprinde peste 600 de obiecte colecţionate de 
Iulia Folea Troceanu: costume din zonă, ţesături din bumbac şi lână, 
obiecte din lemn şi ceramică.

Despre prima clădire pe care o vede călătorul trecând cu tren-
ul prin Buziaş ce-mi puteţi spune?

Ei..., despre gara noastră legendele locului spun că prin această 
gară şi-au purtat paşii numeroase personalităţi invitate la evenimente 
culturale organizate în oraşul timişean sau care veneau la băi pentru 
a-şi îngriji sănătatea: Nicolae Bălcescu, Ion Luca Caragiale, prezent 
la premiera piesei „O noapte furtunoasă” (1911), George Enescu şi 
Bartok Bela, care au concertat aici (1929), apoi Constantin Tănase, 
Nicolae Iorga, Nicolae Titulescu, Petre Comărnescu, Ştefan Octa-
vian Iosif, Mihail Sadoveanu, Gala Galaction, Octavian Goga sau 
generalii Berthelot şi Mackensen. Gara din Buziaş, doamnă Boriţa, 
rămâne şi martora tăcută a vizitei istorice pe care împăratul Franz 

Josef, împreună cu nepotul său, prinţul moştenitor Franz Ferdinand, 
a efectuat-o în septembrie 1898 aici, asistând la manevrele militare 
ale soldaţilor Coroanei, campaţi în apropierea Pădurii Dumbrava şi 
a Dealului Silagiului.

Mulţumindu-vă pentru aceste captivante date, aş vrea, reve-
nind în prezent, să aflu cum stați cu investițiile în orașul balnear?

Doamnă, primăria noastră din Buziaș a realizat în ultimii ani 
mai multe investiții în infrastructura pentru turism balnear a zonei. 
Unul dintre cele mai consistente proiecte, în valoare de peste pa-
tru milioane de euro, se află în derulare și vizează lucrări în zona 
parcului din localitate, pietruirea aleilor, reparații ale străzilor adia-
cente, introducerea iluminatului, montarea mobilierului urban, re-
alizarea unor fântâni arteziene, precum și cișmele cu apă minerală. 
De asemenea, se află în derulare lucrări la rețeaua de canalizare a 
localităților aparținătoare orașului, în Silagiu, dar și lucrări privind 
dezvoltarea infrastructurii de apă. Orașul Buziaș a investit în anul 
2021 în modernizarea Centrului SPA, în infrastructura hotelieră 
privind nevoile individuale ale persoanelor cu handicap, dar și în 
creșterea capacității de producție a calității preparatelor culinare.

Domnule primar, de puţin timp a început noul an şcolar, firesc 
să vă întreb dacă aveți un mare proiect și cu școala?

Nu în ultimul rând, Primăria Buziaş şi Agenția pentru Dezvoltare 
Regională Vest au semnat contractul de finanțare pentru proiectul 
„Îmbunătățirea serviciilor educaționale aferente învățământului gene- 
ral obligatoriu și a spațiilor publice în orașul Buziaș”.

Câte componente are acest proiect?
Proiectul are două componente. Prima vizează reabilitarea și 

dotarea Școlii Gimnaziale din Buziaș și construirea și dotarea unei 
săli de sport. Prin acelaşi proiect se vor asigura inclusiv echipamen-
tele și mobilierul necesare pentru buna funcționare a școlii. O altă 
componentă a proiectului vizează reabilitarea drumurilor publice pe 
o lungime de 5,4 km și a trotuarelor pe 8,89 km în Buziaș.

Vă mulţumesc pentru acest dialog, atenţionându-vă că, atunci 
când timpul vă va permite, aş dori să îl întâlnesc pentru un dialog 
şi pe preşedintele Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric.

Cu multă plăcere!

Din albumul Asociației Primarilor din Banatul Istoric

Septembrie 2022, domnul Sorin Munteanu, preşedintele Asociaţiei Pri- 
marilor din Banatul Istoric, rostind cuvântul de salut pentru membrii asocia-
ţiei prezenţi la întrunirea primarilor din Banatul Istoric în comuna Vermeş.
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Maica Domnului cinstită în orașul Recaș!

RECAS
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Pagină coordonată de prof. Maria RÎMPU

Cu binecuvântarea Înaltpreasfințitului Părinte Mitropolit 
Ioan, sâmbătă, 1 octombrie 2022, cu ocazia praznicului 

,,Acoperământul Maicii Domnului”, biserica din parohia Recaș II 
și-a sărbătorit hramul, cinstind-o prin rugăciune pe Maica Domnului, 
ocrotitoarea sfântului lăcaș și a comunității.

Soborul slujitorilor, alcătuit din protopopul Cristian Păiș, pre-
otul paroh Aurelian Milă, împreună cu preoții Liviu Bugariu, de 
la parohia Recaș I și Cristian Băican, de la parohia Bazoșu Vechi, 
au săvârșit Sfânta Liturghie în biserica parohială. La slujbă au par-
ticipat mulți credincioși din cele două parohii, Recaș I și Recaș II, 
răspunsurile liturgice fiind oferite de către un grup de tineri instruiți 
de doamna preoteasă Laura Milă.

Cuvântul de învățătură a fost rostit de către părintele protopop, 
care a vorbit despre însemnătatea praznicului, făcând referire la prea-
cinstirea Maicii Domnului, pe care arhanghelul Gavriil a numit-o 
„cea plină de har” (Luca I, 28), adică împodobită cu cele mai alese 
daruri divine. Praznicul Acoperământului Maicii Domnului ne arată 
că atunci când ne aflăm în momente de ispite sau grele încercări și 
cerem prin rugăciune stăruitoare ajutorul Maicii Domnului, nu sun-
tem trecuți cu vederea, ci primim ajutor din partea Maicii Preacu-
rate: „Nimeni din cei ce aleargă la tine nu iese ruşinat, Născătoare 
de Dumnezeu Fecioară; ci cerând dar bun, primeşte dăruirea către 
cererea cea de folos”.

La final, părintele protopop a transmis binecuvântarea Înaltprea-
sfințitului Părinte Mitropolit Ioan, iar credincioșii au primit daruri 
constând în pachete de alimente.

Parohia Recaș II a fost înființată în anul 2007, ca urmare a extin-
derii orașului Recaș.  Piatra de temelie a noului lăcaș a  fost așezată 

de către Preasfințitul Părinte Paisie Lugojanul, Episcop-vicar al 
Arhiepiscopiei Timișoarei, în data de 29 septembrie 2009, lucrările 
de construcție fiind începute în același an. Sfințirea Crucii care a fost 
înălțată pe turla bisericii a fost săvârșită de către Înaltpreasfințitul 
Părinte Ioan, Arhiepiscopul Timișoarei și Mitropolitul Banatu-
lui, în data de 11 noiembrie 2015. Biserica parohială cu hramurile 
Acoperământul Maicii Domnului și Sf. Martiri Brâncoveni este 
construită în stil bizantin, cu planul treflat, pridvor înalt, deschis, 
brâncovenesc, marcat de opt coloane cu arcade lungi și capiteluri în 
degrade, cu boltă semicilindrică și cu boltă pe naos.

Anunţ important                                                                                   
În atenția locuitorilor din Ianculeasa și Bazoșul Vechi

Începând cu data de 5 octombrie 2022 se întrerupe circulația auto pe ruta Recaș-Ianculeasa-
Bazoș din cauza lucrărilor de reabilitare a liniei de cale ferată pe direcția Timișoara – 

Caransebeș (Punct trecere de nivel Recaș - Ianculeasa).
Durata estimativă a lucrărilor va fi de 7-10 zile.
Circulația va fi deviată / redirecționată pe traseul Ianculeasa – Bazoșul Vechi – Bazoșul Nou 

– Remetea Mare (Timișoara - Recaș).
Vă mulțumim pentru înțelegere !

Conducerea Primăriei Orașului Recaș
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„Expoapa Sibiu - oportunitate pentru industria apei din România!“

  Pagină realizată cu sprijinul doamnei 
Crenguţa RADOSAV

Dr. ing. Ilie VLAICU - Președinte Asociația Română a Apei

TimișoaraSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

AQUATIM

În perioada 28-30 septembrie, Aso-
ciația Română a Apei a organizat  

Forumul Regional al Apei „Dunăre-Europa 
de Est” și Expoapa. Manifestările au avut 
loc la Pavilionul Redal Expo din Munici-
piul Sibiu, iar invitați au fost profesioniști 
din domeniul apei, reprezentanți ai auto-
rităților centrale și locale și oameni de 
afaceri din România și din străinătate.

Manifestările științifice de anul acesta au inclus prezentări cu 
privire la cele mai recente și inovatoare soluții de gestionare a apei 
și a apelor uzate, care ar putea implica soluții bazate pe natură, prac-
tici de reducere a consumului de energie, soluții digitale, valorifi-
carea subproduselor (nămol), politici de guvernare a apei și ener-
giei. De asemenea, s-a pus accent pe prezentarea și discutarea unor 
studii cheie, evaluarea, atenuarea și protecția sistemelor de apă și a 
resurselor de apă.

Evenimentele au fost gândite să ofere oportunitatea de a contri-
bui efectiv la succesul acestui proiect la nivel de țară, prin valorifi-
carea expertizei științifice. Vremurile dificile necesită acțiuni durabi-
le și de solidaritate. Comparativ cu Uniunea Europeană, sistemele de 
alimentare de apă din România au cel mai scăzut grad de acoperire 
la nivelul populației, respectiv 75% la apă și 57% la canalizare. În 
toate clasamentele legate de industria apei, România e în fruntea lis-
tei ce vizează nevoia de investiții și ultima în lista care ilustrează 
investițiile realizate. Precizez că, în prezent, nevoia de investiții în 
acest sector este de peste 25 de miliarde de euro și este mereu în 
creștere.

Se apreciază că acei jucători care vor rămâne „pe piață”, vor 
avea prea puține resurse pentru gestionarea proiectelor de investiții 
programate pentru perioada următoare. Operatorii regionali de apă se 
confruntă cu multe corecții financiare și cu decontarea unor cheltuieli 
neeligibile, rezultate dintr-o birocrație excesivă a mana-gementului 
proiectelor de investiții. Operatorii sunt responsabili nu doar pen-
tru furnizarea unor servicii vitale către populație, dar și pentru cei 
aproximativ 30 de mii de angajați ai acestui sector. Iar dacă luăm în 
considerare și firmele conexe, numărul lor este cu mult mai mare. 
La rândul lor, firmele de consultanță și de proiectare au pierderi fi-
nanciare considerabile și, forțate de împrejurări, și-au perfecționat 
mai degrabă partea juridică, decât pe cea tehnică. Iar firmele de 
construcții sunt penalizate excesiv și, astfel, o mare parte din ele 

sunt deja în insolvență. Toate acestea se suprapun peste un context, 
la nivel național, descurajator. Elemente de primă necesitate și de 
siguranță națională, cum sunt energia electrică, gazele naturale, 
încălzirea locuințelor, devin din ce în ce mai inaccesibile prin scum-
pirile care s-au propagat în toate ramurile economiei și care afectează 
deja nivelul de trai.

Mai mult, realitatea crizei climatice este de necontestat, chiar 
și pentru cei mai sceptici. Schimbările climatice globale perturbă 
deja disponibilitatea și calitatea resurselor de apă și duc la apariția 
inundațiilor și a secetei prelungite. Activitățile umane, în special 
din ultimii 50 de ani, au alterat calitatea resurselor de apă, polu-
area rezultată este acum mai vizibilă ca oricând. Mecanismele ac-
tuale de guvernare s-au dovedit până acum ineficiente în răspunsul 
la schimbările climatice și la poluare. În consecință, bazinele hi-
drografice care au resurse limitate de apă „se luptă” să facă față 
consecințelor secetei prelungite și a creșterii cererii de apă. Opera-
torii de apă se confruntă cu diminuarea resurselor de apă, creșterea 
costurilor și cu nemulțumire în rândul populației.

Mai mult ca oricând, se impune să luăm măsuri de remodelare 
și de implementare în forță a unui management eficient și coordonat 
al serviciilor de apă și un control strict al risipei și poluării. Pen-
tru a nu rata oportunități de ieșire din impasul în care ne aflăm, dar 
și de conformare și de dezvoltare, industria apei trebuie integrată 
în politicile actuale ca proiect de țară. Lipsa de comunicare și de 
organizare ar fi cele mai mari bariere în calea acestor oportunități. 
Acum este momentul să conștientizăm și să realizăm interconexiu-
nile dintre instituțiile cu putere de decizie și să luăm în considerare 
gestionarea optimă a acestui sector. Sunt necesare noi politici care ar 
putea permite introducerea de soluții bazate pe natură pentru tratarea 
apelor uzate, economii de energie în infrastructurile de apă, extracția 
energiei din apele uzate, soluții digitale pentru apă, abordări de valo-
rificare a deșeurilor în energie, valorificarea deșeurilor produse în 
timpul epurării apei și a apelor uzate, evaluarea ciclului de viață 
pentru analiza și evaluarea infrastructurilor de apă și apă uzată, pre-
cum și înființarea unui sistem național de sprijin pentru o guvernare 
eficientă a sectorului apei.

O schimbare de paradigmă bazată pe managementul holistic 
este necesară pentru a proiecta sisteme de apă durabile. În con-
secință, un cadru național al apei trebuie susținut nu numai cu studii 
tehnico-științifice durabile, dar și de noile contexte socio-economice 
și culturale.

Michelle Lancea, bucuria Aquatim

După o pauză competițională de cinci luni (ca urmare a unei accidentări), 
campioana sufletelor noastre, dar și a onorantului clasament mondial de 

kickbox, Michelle Lancea, revine în sala de antrenamente și în ring, sub îndrumarea 
unui renumit antrenor din categoria „old school”, și-anume David Ganea. Mama ei, 
angajata Aquatim, Ramona Lancea, ne-a spus, emoționată, că deși acum se află într-o 
echipă dominată de băieți, a fost primită „regește”, ba chiar numită „campioana sălii”.

Michelle petrece câte două ore pe zi în sala de antrenament, asta timp de cinci 
zile pe săptămână. Evident, acest program spartan intră în acțiune după cele opt ore 
zilnice, petrecute la școală, doar că nu uitați, noi vorbim despre o fetiță cu ambiție de 
fier și dorință competițională musai victorioasă de amazoană.

I-am spus Michelle, notre belle, căci i se potrivește din plin. Acum, acest copil 
minune se pregătește pentru un prim concurs, ce va avea loc la Baia Mare și-apoi 
pentru majorul eveniment de la Londra, Campionatul European de Kickbox. Și pen-
tru că oamenilor buni și serioși (aici sunt incluși și copiii) li se întâmplă frecvent 

lucruri frumoase, Michelle a fost invitată de curând la 
o ședință foto pentru cel mai mare brand de articole 
și echipamente sportive, colaborarea cu un astfel de 
magazin fiind mai mult decât onorantă și importantă.

Familia Aquatim este cu tine, întotdeauna, micuța 
noastră războinică a... binelui!                               

Din albumul cu poze frumoase

Cascada Bigăr, una dintre cele mai frumoase căderi de apă 
din lume, oferă celor care o vizitează o privelişte de basm
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Din albumul comunei

CHECEA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de Iosif JEBELEAN

„Am primit cea mai mare finanțare din ultima perioadă pentru comuna Checea!“
Ion BREJE - Viceprimar al comunei Checea, cu atribuții de primar

Domnule Ion Breje, în ultima vre-
me, liniştea comunei  este tulburată de un 
om, care dorind, din câte am înţeles, să 
candideze la funţia de primar, împroaşcă 
cu noroi, nu numai în dumneavoastră, ci 

în întreaga administraţie, în toţi oamenii primăriei.  
Am auzit şi eu, dar...  
De ce nu răspundeţi la injuriile sale?  
Din două motive.  
Care sunt ele?  
De mic copil, mergând la Sfânta Biserică, am reţinut un îndemn 

al Domnului Iisus Hristos care spune: „Şi aceluia care vrea să te 
tragă în judecată, ca să-ţi ia haina, dă-i 
lui şi cămaşa!” Şi mai ales: „Iubiţi pe 
vrăjmaşii voştri, binecuvântaţi pe acei 
ce vă blestemă, faceţi bine celor ce 
vă urăsc şi rugaţi-vă pentru cei ce vă 
vatămă şi vă prigonesc”. Poate că nu am 
citat eu exact, dar sfaturile aşa sună.  

Şi al doilea motiv?  
Domnule Jebelean, atunci când de 

ani de zile munca ta în folosul oameni-
lor dă roade an de an şi aceste roade sunt 
la vedere, nicio răutate nu poate ascunde această muncă! Oamenii 
comunei ne cunosc mai bine şi asta este destul.  

Aţi vorbit de muncă, este un adevăr de necontestat că în anii 
din urmă faţa comunei Checea s-a schimbat mult în bine. Ce 
pregătiţi pentru viitor comunei dumneavoastră?  

Vremea mohorâtă s-a schimbat la intrarea în frumoasa comună Checea, comună cu oameni harnici şi 
politicoşi, unde am stat de vorbă cu domnul viceprimar cu atribuţii de primar, un om blajin şi înţelept, 

harnic şi iubitor de oameni. Cu această concluzie mi-am început şi dialogul cu dânsul.  

Aşa cum am mai spus, cu bucurie vreau să vă anunț că am primit 
cea mai mare finanțare din ultima perioadă pentru comuna Checea.  

Felicitări!  
Mulţumesc!  
S-a făcut publică această finanţare?  
Da, s-au făcut publice sumele pe care fiecare localitate le-a pri- 

mit prin programul „Anghel Saligny” și vă anunț că avem la dispoziție 
11 milioane de lei în cadrul proiectului numit „Modernizare drumuri 
de interes local în comuna Checea”.  

Carevasăzică este oficial!  
Evident, oficial ne-au fost comunicate proiectele pentru care am 

primit finanțare. Prin Programul „Anghel Saligny”, axat pe moder- 
nizarea drumurilor și extinderea rețele-
lor de canalizare, administrația din Gu- 
vern arată că se ține de cuvânt și inves-
tește sume considerabile în proiectele 
localităților care şi-au exprimat intere-
sul să țină pasul cu dezvoltarea.  

Aveţi şi un cuvânt de mulţumire 
pentru…  

Desigur, mulțumesc întregii echi-
pe din Primăria comunei Checea şi 
mulţumesc cu tot sufletul celor ce au 

demarat şi au susținut acest foarte important proiect pentru Checea!  
Domnule Ion Breje, ştiu că mai aveţi şi alte proiecte pentru 

comuna dumneavoastră, rugându-vă să le discutăm în ediţiile vi-
itoare ale jurnalului nostru.  

De acord!  

Ne-am interesat pentru dumneavoastră  
Foarte important pentru pensionari!  

                            Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Având în vedere că nu este o prevedere nou introdusă, ci 
una intrată în vigoare în mai 2021, este bine de amintit 

că, conform Legii nr. 113/2021, publicată în Monitorul Oficial 
nr. 459/2021, în cazul sumelor datorate cu titlu de pensie pe care 
pensionarii nu și le-au primit din cauza unei erori, omisiuni sau 
mențiuni greșite a casei de pensii de care aparțin, nu se aplică 
termenul general de prescripție de 3 ani.  Astfel, persoanele preju-
diciate își vor putea recupera sumele cuvenite oricând constată 
apariția unei astfel de situații, cu excepţia cazurilor provenite din 
cauza unei erori materiale, de calcul sau a oricărei greşeli de re-
dactare, omisiune sau menţiuni greşite, intervenite în procesul ad-
ministrativ de evaluare, prelucrare şi redactare a datelor în vederea 
emiterii deciziei de pensionare sau a datelor înscrise în aceasta ori 
în sistemul electronic de punere în plată a deciziei.    

*  
Termenul general de prescripție de 3 ani se aplică, potrivit 

legii pensiilor: sumelor rezultate ca diferențe între sumele stabilite 
sau plătite și cele legal cuvenite, constatate ulterior stabilirii și / 
sau plății drepturilor de pensie; sumelor rezultate, la definitivarea 
anului fiscal, pe baza datelor comunicate de Fisc, ca diferențe între 
venitul lunar asigurat, utilizat la stabilirea punctajelor lunare avute 

în vedere la calculul pensiei și cel ales 
de contribuabil în declarația individuală 
de asigurare, în cazul asiguraților care 
au depus declarația individuală de asi-
gurare.  

Că oamenii comunei Checea sunt harnici şi iubitori de a avea o 
comună curată o dovedeşte şi această fotografie, realizată în timpul 
desfăşurării acţiunii numită „Respirăm verde – împădurim culoarul”, în 
cadrul căreia au fost plantaţi un număr mare de copaci pe aria comunei.  

Ne istoviră anii cu-atâtea ceasuri mari.
Femeile plecară spre cine știe unde.
Bate un vânt, prietenii-s mai rari.
Aceste drumuri unde vor răspunde?
Aceste drumuri unde ne vor duce?
Și cine șade-n noapte strigându-ne pe rând?

Poezia de ținut minte
Cadran de toamnă

Anghel Dumbrăveanu
O pasăre de mâine cu aripile cruce
Se tot rotește-n gânduri de cine știe când.
Ce dragoste de toamnă încerci să mai descui?
Cadranele arată că nu mai ești ce pari.
Suntem ai amintirii? Suntem ai nimănui?
Bate un vânt prin toate, prietenii-s mai rari.
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Pagină realizată de Andrei Horațiu CIPRIAN

BARZAVA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

<

„Este bine și îmi doresc ca toate evenimentele de importanță pentru comuna noastră
să fie prezentate în jurnalul interregional Banatul!“

Gabriel FAUR - Primar al comunei Bârzava

Am reţinut un sfat, un îndemn adresat mie de domnul Gabriel 
Faur, primarul comunei Bârzava, care îmi spunea odată: 

„Este bine şi îmi doresc ca toate evenimentele de importanţă pentru 
comuna noastră să fie prezentate în jurnalul interregional „Banatul”, 
atât pentru a fi cunoscute de cititorii jurnalului din alte locuri, cât şi 
pentru faptul că astfel se pot regăsi cu bucurie în imagini o parte din 
consătenii noştri prezenţi la acel eveniment.” Pentru că în comuna 
Bârzava, în vremea din urmă, au fost multe evenimente frumoase, 
începând cu sfinţirea sediului reabilitat al administraţiei, iată că în 
această ediţie prezentăm şi vizita pastorală a Preasfinţitului Călin 
Ioan Bot în parohia greco-catolică Bârzava, petrecută în Duminica a 
doua după Rusalii, când Preasfinţitul Călin Ioan Bot, Episcop auxi-
liar de Lugoj, însoțit de către Mons. Angelo Pop, Vicarul General, 
a fost prezent în parohia „Sfinţii Apostoli Petru şi Pavel” Bârzava, 
Protopopiatul de Arad.  

Ierarhul a fost întâmpinat în faţa bisericii cu Sfânta Cruce şi 
Sfânta Evanghelie de către Părintele Radu Vorindan, Protopop de 
Arad, de Părintele paroh Gabriel Ceauşu, parohul locului, precum şi 
de edilul comunei Bârzava, domnul Gabriel 
Faur. Acestora li s-au alăturat preoţi invitaţi, 
precum şi tineri îmbrăcaţi în port popular, 
care i-au oferit flori, pâine şi sare.  

La Sfânta Liturghie arhierească au con-
celebrat: Mons. Angelo-Narcis Pop, Vicar 
General, pr. Radu Vorindan, Protopop de 
Arad, pr. Gabriel Ceauşu, parohul locului, pr. 
Ioan Oltean Ardelean, paroh la Vladimirescu, 
pr. Emanuel Cristian Micu, paroh la Juliţa, 
pr. Ioan Coman, paroh la Lipova.  

În Cuvântul de învăţătură, Preasfinţitul 
Ioan a vorbit pe marginea lecturii Evan-
gheliei Duminicii: chemarea primilor apos-
toli. Printre altele, a scos în evidenţă cele trei 
funcţii ale Preoţiei: magisteriul, ministeriul și 
jurisdicția - a învăța, a sfinți și a călăuzi!  

La final, Preasfinţitul Ioan a adresat 
mulţumiri domnului primar pentru susținerea 
acordată parohie şi părintelui paroh Ga-
briel Ceauşu pentru activitatea pastorală și 
administrativă, iar părintele paroh Gabriel a mulțumit lui Dumnezeu, 
Preasfinţitului Ioan pentru vizită, preoţilor concelebranţi, domnului 
primar şi tuturor celor care s-au ocupat de pregătirea acestei vizite.  

Bucuria sărbătorii a continuat cu o agapă fraternă.  
De reţinut că noua biserică din Bârzava a fost construită în anul 

1928. La 1 decembrie 1948, odată cu desființarea Bisericii Române 
Unite cu Roma, Greco-Catolică, de către regimul ateo-comunist, 
această biserică a fost confiscată.  

După anul 1989, când Biserica Greco-Catolică și-a primit liber-
tatea, în această biserică au slujit: Pr. Chișbora Nistor, Pr. Farcaș 

Radu, Pr. Ardelean Oltean, Pr. Liț Damian, 
Pr. Cristian Micu, Pr. Petrovan Florin, iar 
în prezent slujește Pr. Ceauș Gabriel, care 
păstorește și comunitatea din Belotinț. Ul-
tima vizită pastorală în această parohie a fost 
efectuată de Preasfinţitul Alexandru Mesian, 
Episcop de Lugoj la 7 octombrie 2018.  

Se împlineau în acea zi 320 de ani de când 
la 7 octombrie 1698, în Alba Iulia, sinodul 
Bisericii Greco-Orientale a românilor din 
Transilvania decidea Unirea cu Biserica Ro-
mei. Un act care a salvat identitatea națională 
și liturgică a românilor ardeleni, care, până 
în momentul Unirii, erau prinși între ciocanul 
calvinizării impuse prin episcopi reformați 
și nicovala deznaționalizării prin interme-
diul unor episcopi sârbi. Condițiile de Unire 
fuseseră stabilite încă din 1439, în Conciliul 
Ecumenic de la Ferrara - Florența. Episcopii, 
preoții și credincioșii greco-orientali care 
recunoșteau cuminecarea cu pâine nedospită 

și vin, existența Purgatoriului, purcederea Sfântului Spirit și de la 
Fiul, precum și faptul că Papa este capul Bisericii, erau primiți în 
sânul Bisericii Catolice.  

Noua ramură a bisericii universale formată în urma Unirii 
primea numele de Biserica Greco-Catolică.



20

LIEBLING
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Mi-aș dori ca peste ani și Lieblingul meu drag să dea un poet la fel de important 
pentru lirica bănățeană precum uica Marius!“

Pagină realizată de Camelia DINA

Ioan MUNTEANU - Primar al comunei Liebling

În a doua zi a acestei luni, zeci de poeţi 
ai Ţării Banatului, tineri interpreţi de fol-

clor şi ansambluri de dansuri, au fost prezenţi 
la invitaţia Asociaţiei Culturale „Acasă la Mu-
rani”, la cea de-a doua ediţie a Festivalului 
„Marius Munteanu”, în prezentarea măiastră a 
unei dăscăliţe de excepţie: Diana Urzică!  

Prezent la această adevărată sărbătoare 
a spiritului bănăţean, alături de poetul Ioan 
Vodicean, primarul comunei regale Săvârşin, 
domnul Ioan Gheorghe Munteanu, primarul 
comunei Liebling a ţinut din începutul discur-
sului său să transmită celor prezenţi salutul 
consătenilor săi din frumoasa comună Liebling. 
Întrebat despre cum se simte în acest loc, domnul 
Munteanu ne-a declarat: „ Am străbătut azi cel 
mai frumos drum pe care îl poate străbate un om, 
acela de acasă de la mine, acasă la mine. Pentru 
că eu de aici îmi trag numele şi viaţa şi pot să vă 
asigur că în munca mea de administraţie, şi nu 
numai, am pus în practică ceea ce am păstrat din 
acest frumos şi binecuvântat pământ. Mi-aş dori 
ca peste ani şi Lieblingul meu drag să dea un 
poet la fel de important pentru lirica bănăţeană 
precum uica Marius! Până atunci, pentru dragii 
mei consăteni, vă rog să publicaţi imagini de la 
această frumoasă sărbătoare a poeziei şi la vii-
toarele ediţii vă promit că voi veni cu mulţi ti- 
neri din Liebling, pentru că e lucru ştiut, sângele 
bănăţean apă nu se face!”  

Mai consemnăm cu plăcere că la această 
ediţie a festivalului a fost invitată de onoare 
şi cunoscuta interpretă a cântecului popular 
bănăţean, Elena Jurjescu, împreună cu un alt 
nume sonor al muzicii bănăţene, fiu al satului 
Murani, Cornel Brici. 
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Inaugurarea Grădiniței cu program Normal Munar, comuna Secusigiu

Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

SECUSIGIU
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Rubrica școlii                                         
Început de an școlar la Secusigiu

Secusigiu este pe cale să devină, cu adevărat, o comună 
modernă, cu un standard ridicat de viață.

„După ani de stagnare, administrația PSD din Secusigiu este 
pe cale să transforme comuna într-una modernă, cu infrastructură 
competitivă și administrație orientată spre cetățean. (...) Pentru că 
primarul Gheorghe Grad nu poate fi decât felicitat pentru proiectele 
sale, cum este și această splendidă instituție de învățământ din 
Munar, grădiniță și școală primară, reabilitată după toate standardele 
occidentale, investiție pe care am inaugurat-o astăzi. 

Un proiect necesar al Primăriei Secusigiu, destinat celor mici 
și realizat ca rod al colaborării între Primărie și mediul privat.“, a 
declarat domnul Mihai Fifor. 

Vă prezentăm câteva imagini de la inaugurarea Grădiniței cu 
Program Normal Munar, comuna Secusigiu.

Din albumul comunei

Alături de colegii din primărie, muncim la 
ultimele detalii pentru proiectul prin care dorim 
să realizăm branșamente gratuite la apă, în toată 
comuna. Vom depune documentația la CNI și 
așteptăm finanțarea, prin care vom realiza 2111 
branșamente.

Gheorghe GRAD

Fiecare început de an școlar repre-
zintă un moment de bucurie și  

emoție, atât pentru elevi, cât și pentru  
părinții acestora și dascălii care le îndrumă  

necontenit pașii spre dezvoltarea educa-
țională. 

„Le doresc elevilor să aibă parte 
de cât mai multe satisfacții pe parcursul 

acestui an școlar. Viitorul ță- 
rii sunteți voi, iar noi, admi-
nistrația locală, avem datoria 
să vă oferim condițiile de ca- 
re aveți nevoie pentru a învă-
ţa şi pentru a vă dezvolta sănă- 
tos. Dascălilor, cei care se de- 
dică pentru fiecare elev și ală- 
turi de care pășesc spre perfor- 
manțele școlare, le doresc mul- 
tă putere de muncă și realizări 
profesionale.“, a spus domnul 
primar Gheorghe Grad.
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DETA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de 
prof. Luminița EFTENIE

Ec. Petru ROMAN - Primar al orașului Deta

„A fost semnată autorizația de construcție a noii conducte a Transgaz pe ruta 
Timișoara - Moravița!“

Treptele vieţii! Da, viaţa are multe 
trepte! Superbă metaforă, cu o 

profundă valoare sugestivă. Viaţa este. de 
fapt, o scară, un urcuş anevoios. Dar ,,dacă 
ai luat-o pe un drum anume, perseverează 
cu orice preţ; n-ai decât de câştigat, nu rişti 
nimic!...Urcă, deschide uşi! Dacă nu găseşti 
nimic în spatele acestora, nimic nu este 
pierdut. Avântă-te înainte, spre alte scări”, 

Bună ziua, domnule primar. Cât 
de repede trece timpul! Iată 

că a trecut o vară plină de activităţi în 
Deta. Am participat la Zilele Detei, la 
numeroase competiţii, dar şi la Ruga din 
Deta. Ce urmează în această toamnă, 
oamenii se întreabă dacă mai organizaţi 

festivalul “Ceaunul şi grătarul”. Ne puteţi da detalii ?
Sigur ca organizam. “Ceaunul si Gratarul” este deja programat 

pentru data de 8 octombrie la ora 10 în locul deja consacrat din 
Parcul Anton Kratzer. Acest festival s-a bucurat de mult succes în 
fiecare an şi sunt convins că va fi la fel şi de această dată. Mai avem 
şi alte surprize pentru această toamnă, dar ce este mai important este 
ca în sfârşit am scapat de acea perioadă grea a pandemiei şi putem să 
organizăm astfel de sărbători care au lipsit în ultimii ani. Nu am avut 
ce face pentru că regulile trebuiau respectate. Dar iată că am depăşit 
şi această criză şi vreau să le multumesc oamenilor din Deta pentru 
efort şi pentru înţelegere. De acum putem să ne reluăm sărbătorile 
tradiţionale şi vreau să vă asigur că avem pregătite multe momente 
frumoase. Avem toate motivele să ne bucurăm de aceste sărbători 
şi noi, cei din primărie, vom face în continuare efortul de a le oferi 
oamenilor tot ce-i mai bun. 

Toamna se numără bobocii, domnule primar. Haideţi să 
numărăm proiectele pe care le-aţi desfăşurat în acest an, Deta are 
o altă înfăţişare faţă de începutul anului.

Ca în fiecare an avem multe proiecte în lucru, dar avem şi 
proiecte pregătite pentru perioada următoare. Sunt convins ca 
oamenii din Deta au început să vadă rezultatele concrete ale muncii 
noastre. Şi mă refer aici la proiectele deja finalizate: a fost finalizat 
un bloc ANL cu 32 de apartamente; s-au finalizat pistele de biciclete, 
accesele la locuințe şi parcările pe străzile Mihai Eminescu, 1 Mai 
şi Avram Iancu; s-a finalizat trotuarul, şanţul pluvial şi parcările pe 
strada Pădurii; s-au finalizat pista de biciclete şi trotuarul pe strada 
Pădurii; s-au finalizat parcările şi locul de joacă în Zona ANL; s-a 
asfaltat strada Victor Babeş.

Avem și multe proiecte în desfăşurare şi poate ca o parte dintre 
ele creează un disconfort celor care locuiesc în zonele adiacente.  

Ne pare rău şi încercam să grăbim finalizarea lor, dar vă asigur 
că nu putem altfel. Cele mai importante proiecte în defăşurare  
sunt: creşa cu 48 locuri; centru de zi pentru bătrâni; cantina so- 
cială; capela mortuară în satul Opatiţa; bloc social cu 32 de 
apartamente în zona Târgu Mare; aşezământ cultural în parcul Anton 
Kratzer; şanţuri pluviale pe strada Gyula Reviczky; iluminat pe led 
în oraşul Deta.

Nu în ultimul rând, amintesc aici de proiectele care au primit 
finanţare şi urmează să înceapă şi de cele care aşteaptă găsirea unei 
surse de finanțare, fie ea naţională sau europeană: centura de ocolire 
a oraşului în direcţia Banloc-Foieni; reabilitare-modernizare-dotare 
Şcoala cu clasele I-VIII; anvelopare blocuri în oraşul Deta; reabilitare-
modernizare sediul primăriei; infinţarea unui parc fotovoltaic pentru 
producerea energiei electrice; forarea a două puțuri geotermale pentru 
încălzirea liceului şi a spitalului; infiinţarea transportului public şi 
dotarea cu un autobuz electric.

Care sunt planurile pe care le aveţi până în iarnă? La ce să se 
aştepte oamenii?

Din punctul nostru de vedere, al administrației locale, totul 
e pregătit pentru această iarnă şi nu avem de ce să ne temem. 
Problema energetică este din păcate la un nivel foarte mare, naţional 
şi internaţional şi noi nu avem cum să intervenim. Sigur rămâne 
problema gazului de care ne-am lovit şi în anii trecuţi. Suntem pe un 
drum bun şi eu fac toate eforturile pentru ca în această iarnă să nu 
avem din nou momente critice în care oraşul să rămână fără gaz. Sper 
să primim sprijin şi de la autorităţile naţionale în acest sens. De altfel 
a fost semnată autorizaţia de construcţie a noii conducte a Transgaz 
pe ruta Timişoara-Moraviţa.

Vă mulţumesc şi vă doresc mult succes în activitatea 
dumneavoastră în continuare.

Şi eu va multumesc şi aş mai vrea să le transmit oamenilor 
din Deta ca sunt oricând la dispoziţia lor şi aştept de la ei să îmi 
spună dacă au probleme legate de administrarea oraşului. Am pus la 
dispoziţia lor mai multe canale de comunicare, facebook, site, email 
şi evident cel mai important dintre ele: discuţiile directe. Îi aştept pe 
toţi cei care vor să îmi spună ceva să o facă oricând, iar eu voi face 
tot ce ţine de mine pentru a le rezolva problemele. 

Amintiri de nepreţuit...
ne îndeamnă acelaşi Petru Creţia.

Am certitudinea că şi foştii mei 
liceeni, în ultimii zece ani, au gândit 
la fel, că doar aşa i-am învăţat. E 
mult de-atunci! Doamne, ce repede 
trec primăverile! Parcă-i văd în sala 
de clasă, în băncile lor supuse, tăcute 
şi martore la atâtea năzdrăvănii care 
dădeau farmec acelei perioade. 
Au rămas în urmă: şcoală, catedră, 
catalogul, bată-l vina!, amintirile, 
internatul cu regimul lui Cazon, 
copilăria şi toate manifestările 
adolescentine din trecutele şi nostalgicele 
vremuri. (...)

În acea zi de sărbătoare, o zi cu accente 
de baladă, întreaga natură se pregătea să-i 
întâmpinde pe fiii acestei şcoli. Soarele 
şi-a îmblânzit dogoarea razelor. stăruind 

cu lumina-i divină, pe feţele 
îmbujorate ale foştilor absolvenţi, 
reliefând cu prisosinţă bogăţia de 
culori şi eleganţa festivă a grupului 
de tineri aniversaţi. Cerul, din 
bolta-i senină, şi-a trimis zâmbetul 
şi binecuvântarea peste aceste 
suflete nobile şi pure. Tinerii, pentru 
început, s-au întâlnit într-o încăpere 
alăturată, unde s-au îmbrăţişat, şi 
s-au bucurat de revedere. Ghemul 
amintirilor a început să se deşire, 
întrucât ,,Amintirea este unicul 

paradis în care ne regăsim unii pe alţii” 
după cum a notat o elevă, la absolvire, în 
autograful din jurnalul meu.

(Marius Circa, Cugetări mai târzii)

Peste ani, la ora de dirigenție
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PETRIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Pagină realizată de prof. Alina Simona GRAD

Ionel BERARI - Primar al comunei Petriș

„Prima ediție a evenimentului Tradiția merge mai departe s-a încheiat cu succes!“

Domnule primar, reţin că la trecu-
ta noastră întâlnire, în încheiere mi-aţi 
mulţumit pentru  posibilitatea de a povesti, 

prin intermediul jurnalului nostru, câte ceva din această plăcută 
îndeletnicire a dumneavoastră. «Sper, spuneaţi dumneavoastră 
atunci, ca şi în acest fel să apropii cât mai mulţi tineri de 
lumea fascinantă a albinelor.» Vreau să vă spun că dialogul cu 
dumneavoastră a stârnit o serie de întrebări trimise mie pe poşta 
electronică a jurnalului nostru.  

Mă bucur să aflu acest fapt. De altfel, de multe ori, practica unor 
anumite pasiuni atrage tinerii şi acest lucru nu poate fi decât benefic. 
Este mai cu plăcere şi mai cu folos petrecut timpul urmând anumite 
preocupări extraprofesionale, decât statul în faţa televizorului ore şi 
nopţi în şir.  

Domnule primar, pentru a mai rămâne un timp în acest fabulos 
univers al albinelor, aş dori să aflu, pentru mine şi cititorii noştri, 
ce ameninţări suferă albinele?  

În primul rând există dăunătorii.  
Un exemplu vă rog, se poate?  
Un exemplu ar fi păduchele Va-

rroa, iar când stupul este infectat cu 
acest parazit se numeste varooză. 
Albinele sunt afectate adeseori și de 
vremea urâtă. Factorii meteorologici, 
lucru bine ştiut, sunt foarte importanți 
pentru activitatea și viața albinelor.  

Un exemplu de acest gen îmi 
puteţi da?  

De exemplu, frigul, vremea urâtă și mai ales înghețurile târ-
zii le afectează pe albine, dar compromite și florile de salcâm, care 
reprezintă culesul cel mai bun din punct de vedere comercial.  

Cum se poate lupta, domnule primar, împotriva acestui aca-
rian din familia Varroa?  

Se aplică tratamente speciale bio, dar și chimice, prin diferite 
metode.  

Ar exista şi o metodă naturală?  
O metodă naturală este și aplicarea unei rame, unde matca de-

pune, în perioada culesului, puii de trântori. Și păduchele pune ouăle 
pentru viitoarele generații împreună cu puietul de trântori și atunci 
se taie și se extrag din stup aceste rame clăditoare cu puietul în mo-
mentul când e căpăcit. Atunci se elimină în mod natural o mare parte 
a dăunătorilor acestui Varroa.  

E singura metodă?  
Ideea este de a nu lupta pe un singur front, adică să nu aplici 

numai o singură metodă. Este bine să aplici tratamente, dar și să ur-
mezi o metodă naturală. Atunci ai mai mult succes împotriva acestui 
Varroa. În plus, trebuie să asiguri albinelor și o stare de bine, o stare 
sănătoasă. Pentru a putea rezista bolilor și dăunătorilor, albinele tre-
buie să fie bine hrănite, să aibă rame noi.  

Şi chimic?  
Și chimic poți să aplici diferite tratamente, cum este Varachet, 

dar acestea se dau strict în afara perioadei de cules.  
Domnule primar, nu aş dori să trec cu vederea în dinamica 

dialogului nostru, recent încheiata ediţie, prima dacă nu mă înşel, 
a sărbătorii frumos numită „Tradiţia merge mai departe”.  

Da, a fost prima ediţie.  

Început de octombrie. Revin în comuna Petriş, un loc unde, dacă veniţi, veţi simţi prin toţi porii culoarea 
cerului şi a norilor, răsfrângerile soarelui în apă. Aceste senzaţii ne amintesc de vremea copilăriei, când  

răpăiala unei ploi de vară ori vederea unui curcubeu ne năpădeau cu o senzaţie de fericire. Din păcate, pe măsura  
trecerii anilor, aproape toate fiinţele vii, care au apucat să se obişnuiască cu miracolul vieţii lor pe pământ, nu mai  
sunt cuprinse de acest uimitor sentiment. Şi, totuşi, interlocutorul meu păstrează încă viu interesul pentru acest 
miracol.  

Cum s-a încheiat?  
Pot spune că prima ediție a evenimentului „Tradiţia merge mai 

departe”s-a încheiat cu succes! Chiar dacă nu a ieșit totul exact așa 
cum ne-am dorit, ne bucurăm că am reușit să spargem gheața, să 
reluăm tradiția și să aducem atât de multă lume împreună, după 
vremuri așa tulburi. Mai mult, sperăm ca această primă ediţie să fie 
prima dintr-un șir lung de evenimente, care să asigure perpetuarea 
tradițiilor locale atât de faine!  

Cuvinte de mulţumire?  
O, desigur, am să mulţumesc tuturor celor care ne-au fost alături, 

astfel că mulțumirile noastre se îndreaptă către toți cei care și-au adus 
aportul, cu prezența sau cu momente artistice, la realizarea acestui 
eveniment:  

- Domnului Răzvan Cadar, Vicepreședintele Consiliului Jude-
țean Arad;  

- Domnului Lazăr Faur, Viceprimarul municipiului Arad;  
- Domnului  Bogdan Faur, prim-

vicepreședinte TNL Arad;  
- Domnului Antonio Gandore, 

pentru minunata expoziție de foto-
grafii, dar și pentru fotografiile reali-
zate în cadrul competiției sportive;  

- Componenţilor echipelor de 
fotbal din localitățile Săvârșin (locul 
I), Dobra (locul II), Deva – Micro 
15 (locul III), Petriș, Căpâlnaș, Gur-
asada și Zam, felicitându-i, atât pe cei 
clasați pe podium, cât și pe ceilalți 

participanți;  
- DJ. Todor și DJ. Beastboy pentru spectacolul de muzică 

electronică din prima seară a evenimentului;  
- Doamnei Simona Cionea pentru atelierul de pictură care a 

încântat copiii prezenți;  
- Asociaţiei Zărand, prin domnul Mihaly Laszlo, precum și  

doamnei Maria Cerb, pentru participarea la eveniment cu produse 
locale tradiționale;  

- Distinselor doamne Margareta Drăgan şi Ramona Miheţ, pre-
cum și formației care le-a acompaniat, pentru spectacolul de muzică 
populară din cea de-a doua seară a evenimentului.  

- Alese mulțumiri aducem și sponsorilor evenimentului: doam- 
nei Carmen-Angela Pleşa, pentru asigurarea băuturilor pentru  
participanții la campionatul de fotbal, precum și pentru ceilalți 
participanți la eveniment.  

- Domnului Dorin-Emil Stana și doamnei Iudita Martin.  
Doresc, de asemenea, să mulțumesc echipei din cadrul Inspec-

toratului de Jandarmi al judeţului Arad, precum şi echipei din cadrul 
secţiei 8 de Poliţie Rurală Săvârşin, care au vegheat la desfășurarea 
fără incidente a evenimentului.  

Și, nu în ultimul rând, mulțumesc Consiliului Judeţean Arad şi 
Centrului Cultural al judeţului Arad, cu sprijinul cărora a fost realizat 
acest eveniment.  

Vă mulţumesc pentru acest scurt, dar foarte interesant dialog.  
Şi eu vă mulţumesc pentru prilejul de a-mi exprima şi pe această 

cale, a presei tipărite, recunoştinţa faţă de cei care ne-au fost alături 
la o manifestare căreia dorim să-i asigurăm... tradiţie.  
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Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPESCU

LIPOVA
Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN Arad

„Eroii nu mor niciodată!“
Florin Fabius PERA - Primar al orașului Lipova

După 78 de ani, deviza “ Bătăliei de la Păuliş” din 14 septem-
brie 1944, una dintre cele mai crâncene lupte din Al Doilea 

Război Mondial purtate de trupele române după întoarcerea armelor 
contra naziştilor, a fost reamintită odată cu comemorarea acestor 
lupte prin manifestări religioase, militare și depuneri de coroane la 
Radna - Lipova și Păuliș. Prezent la comem-
orare, edilul oraşului Lipova, domnul Florin 
Fabius Pera a conchis:

„Astăzi, la Radna, la Cimitirul Eroilor ai 
«Detașamentului Păuliș» am celebrat 78 de 
ani de la luptele purtate cu vitejie de tinerii 
elevi ai Școlii de subofițeri nr. 5 din Radna, 
una din cele mai crâncene lupte din istoria 
țării noastre – „Bătălia de la Păuliș” din 14 
septembrie 1944, moment în care, pe timpul 
celui de-al Doilea Război Mondial, trupele 
române au întors armele contra naziștilor, 
luptând împotriva trupelor inamice invada-
toare pe teritoriul judeţului Arad, pentru 
apărarea Defileului Mureşului, dar şi a suveranităţii şi integrităţii 
patriei.

Ceea ce ne-a onorat cel mai mult pe noi toți și a adus un re-

spect uriaș în sufletul fiecăruia a fost prezența unuia dintre vitejii 
luptători al Bătăliei de la Păuliș, domnul Nicolae-Pavel Streian, vete-
ran de război, astăzi în vârstă de 99 ani, care a dorit să fie alături 
de noi cu această ocazie, venind tocmai de la Lugoj. Eroii nu mor 
niciodată și de acest lucru ne convinge fiecare an care trece și în 

care ne dăm seama că eroismul, sacrificiul 
și curajul strămoșilor noștri nu vor putea fi 
vreodată îndeajuns răsplătite sau egalate, tot 
ceea ce putem noi să facem este să ducem 
mai departe această moștentire neprețuită, 
motiv pentru care zile precum cea de azi și 
alte zile marcante din parcursul unui an sunt 
și vor rămâne momente și sărbători de reper, 
care ne reunesc pe toți cei care dorim să adu-
cem un omagiu și să ne exprimăm respectul 
și deplina recunoștință în față faptelor eroice 
ale celor care sunt eroii neamului românesc.

 Sunt fapte eroice care vor dăinui peste 
generații și care vor rămâne pentru totdeau-

na dovadă vie a istoriei tumultoase și a curajului care a caracterizat 
poporul român, astfel încât urmașii lor peste ani și ani să se bucure de 
libertăți și de tot ceea ce ne bucurăm și noi în ziua de azi.”

Proiectul de reabilitare și modernizare 
al Stadionului „Șoimii” Lipova a fost 

demarat în luna mai a anului 2016, fiind vor-
ba despre un proiect derulat prin Compania 
Națională de Investiții, cu fonduri guverna-
mentale, în valoare totală de 3.655.870 de lei. 
Odată cu implementarea acestui proiect care 
a cuprins proiectare, modernizare și extindere 
Complex Sportiv din orașul Lipova, stadionul 
a beneficiat de construcţia unei tribune noi de 
1510 locuri, acoperită, nocturnă, vestiare, 
grupuri sanitare, sală de prim ajutor. Noul sta-
dion mai beneficiază și de un teren de baschet, 
un teren sintetic de antrenament și un teren de 
volei pe nisip. De asemenea au fost asigurate 
și delimitate zonele de parcare din incinta sta-
dionului, precum și alte dotări, toate realizate 
la cele mai înalte standarde. Toate acestea  
au transformat stadionul „Șoimii“ din Lipo-
va într-unul modern, omologat pentru Liga  
a II-a.

Inaugurarea noului stadion a fost deschisă 
printr-o slujbă de sfințire, urmată de câteva 
cuvântări susținute de primarul orașului Lipo- 
va – Florin Fabius Pera, Mihai Fifor - deputat, 
Iosif Mircea Jichici - administrator public, Ra- 
du Pop - Președintele secției de fotbal CS  
„Șoimii“ Lipova, finalul momentului inau-
gurării fiind marcat printr-un moment spe-
cial, în care au fost oferite diplome de onoare 
fotbaliștilor din prima generație a echipei de 
fotbal „Șoimii” Lipova – generaţia de aur.

Alături de edilul orașului Lipova au mai 
fost prezenți la eveniment: Ioan Lăpădat - vice- 
primar, Eusebiu Pistru - senator, Florin Tripa 
- președinte executiv PSD Arad, Virgilius Sta-
mate - președinte CS „Șoimii“ Lipova, mem-
brii Consiliului Local Lipova și mulți alți re- 

„Şoimii” au revenit acasă, pe noul stadion finalizat în urma unei investiții de peste 3,6 milioane lei!
prezentanți ai administrației și instituțiilor  
locale.

„Odată cu finalizarea lucrărilor la un 
proiect atât de complex și atât de așteptat, 
un proiect realizat prin CNI, cu fonduri gu-
vernamentale, în valoare totală de peste 3,6 
milioane lei, am avut cu toții, după lungi 
așteptări, onoarea și bucuria să trăim un vis 
devenit realitate, un vis început în urmă cu 

6 ani, datorită primarului de la acea vreme, 
Iosif Mircea Jichici și echipei sale”, a ţinut să 
sublinieze domnul primar al orașului Lipova. 

Cuvintele de mulțumire și recunoștință ale 
primarului orașului Lipova au mai evidențiat 
și faptul că: „Realizarea acestui proiect atât de 

complex, o investiție mult așteptată și foar- 
te necesară pentru orașul Lipova și pentru ra-
mura sportivă a acestuia a fost posibilă prin 
implicarea unei echipe foarte determinate. 
Pe această cale, mulțumirile noastre merg în 
primul rând către Iosif Mircea Jichici – ad-
ministrator public, care pe parcursul celui de-
al doilea său mandat de primar a făcut primii 
pași pentru ca acest proiect să devină real.

De asemenea, mulțumesc Consiliului 
Local al orașului Lipova pentru susținere 
și înțelegere, reprezentanților CS „Șoimii“ 
Lipova - domnului Radu Pop și întreaga sa 
echipă, pentru munca titanică depusă la fie-
care detaliu al stadionului și tuturor sponso-
rilor care au sprijinit într-o mare măsură echi-
pa de fotbal a orașului, în special firmei „SC 
PL Noris SRL“ - sponsor principal.  

Nu în ultimul rând, mulțumirile pentru 
realizarea acestui extraordinar proiect merg 
către colegii mei, viceprimarul Ioan Lăpădat 
și Adrian Antoche, către echipa de imple-
mentare proiecte, întreg personalul din cadrul 
Direcției infrastructură, întreținere și spații 
verzi, precum și din cadrul altor servicii ale 
Primăriei Lipova, care la rândul lor au oferit 
un sprijin foarte mare în toate activitățile de-
rulate până la finalizarea tuturor lucrărilor și 
detaliilor necesare. Faptul că stadionul nostru 
arată astăzi așa, atât de frumos, la un nivel 
atât de ridicat, se datorează lor, tuturor aces-
tor oameni și colegi deosebiți. 

Mulțumesc și minunatului public lipo-
vean, acești suporteri adevărați care au trăit cu  
atâta bucurie fiecare secundă de joc. Vă mulțu- 
mesc cu recunoștință tuturor și... Hai Șoimii!”
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„Primăria este implicată activ în viața bisericilor din comună, 
sprijinindu-le ori de câte ori este nevoie!“

REMETEA MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de prof. Roxana DAMIAN

Ionuț VÂNTU - Paroh al Bisericii Ortodoxe din Ianova

Preaonorate Părinte, ne reîntâlnim 
în liniştea toamnei, amintindu-mi că îmi 
spuneaţi că Sfântul Luca al Crimeii a refu-
zat să opereze fară icoana Maicii Domnu-

lui în sală, și asta sub comuniști! De asemenea, tot el recomanda 
tuturor pacienților săi, atât în calitate de preot, cât și în calitate de 
medic, să bea apă sfințită în fiecare dimineață.  

Adevărat!  
Trăim vremuri tulburi, vremuri în care se vorbește că biserica 

nu îl mai reprezintă pe cetățean. Cum credeți că ar putea să se  
apropie biserica mai mult de om, de credincios?  

Doamnă Damian, biserica îi reprezintă pe cei care vor să fie 
reprezentați de ea. Astăzi, slavă Domnului, avem acces la informații, 
ne putem documenta, însă ca să răspund la întrebarea dumneavoastră, 
există cetățeni care nu vor să fie reprezentați de Biserică. Noi știm 
că Dumnezeu nu constrânge libertatea omului, cum am putea să o 
facem noi?  

Putem să vorbim și de o obligație a omului față de biserică?  
Nu putem vorbi de obligații, vorbim de nişte reguli. Zilele tre-

cute m-a abordat cineva care era foarte revoltat că Biserica nu face 
cununii miercurea, vinerea sau în posturi și nu înțelegea de ce. I-am 
explicat că nu se cuvine ca în zi de post să petrecem cu lăutari și că 
este bine pentru cei care intră în viaţa de familie să o facă așa cum 
trebuie, respectând canoanele Bisericii.  

Ce ar trebui să facă cetățeanul ca să se apropie de biserică, 
când  televizorul, internetul și facebook-ul îi coordonează existența, 
subjugându-l spiritual?  

Toate sunt bune și folositoare într-o anumită măsură, dar, dacă 
ne lăsăm robiți de ele, ne sunt dăunătoare, aşa cum este orice patimă. 
Noi alegem cum vrem să trăim: vrem să fim robii lui Dumnezeu sau 

Înainte de a mă întâlni cu Preaonoratul Părinte Ionuţ Vântu, domnul Ilie Golubov, primarul comunei, îmi 
spunea: „Doamnă Damian, în aceste vremuri, care numai uşoare nu se arată, orice dialog cu un preot este 

ca un balsam pentru suflet.” Avea dreptate! 

robi ai tehnologiei. Cum am spus, tehnologia este bună, dar depinde 
cum o folosești. Datorită tehnologiei, cei bolnavi și neputincioşi pot 
asculta Sfânta Liturghie și alte slujbe la radio, la televizor sau chiar 
pe internet. Ca să ne apropiem de Biserică nu trebuie să facem ceva 
în mod special, ci pur și simplu să frecventăm Sfintele Slujbe care 
se oficiază, iar lucrul acesta ne aduce mai aproape de Dumnezeu și 
ne dă putere să luptăm împotrivă patimilor noastre, printre care se 
numără și dependenţa de internet sau televiziune.  

Preaonorate Părinte, în ultimul timp, m-am hotărât să adresez 
invitaţilor mei la dialog şi câte o întrebare primită de la cititori.  

Interesant!  
Astfel stând lucrurile, vă fac cunoscută întrebarea doamnei 

Sorana Antal din oraşul Anina: „Pot fi biserica și Dumnezeu sim-
boluri ale libertății individului sau mijloace de exploatare?”  

Repet pentru doamna Antal că  Dumnezeu nu exploatează și nu 
constrânge libertatea omului. Noi știm ce este bine, știm ce este rău 
și alegem fiecare calea pe care o dorim. Biserica nu obligă, biserica 
îndeamnă. Din moment ce Biserica și Dumnezeu ne ajută să ne elibe-
răm de dependenţe prin sfaturi și îndemnuri fără a ne constrânge în 
vreun fel, e clar că sunt simboluri ale libertății noastre.  

Nu aş dori să închei dialogul cu dumneavoastră, fără a afla 
cum colaborați cu autoritățile locale, cu Primăria Remetea Mare?  

Ne bucurăm de o colaborare foarte bună cu Consiliul Local și 
Primăria Remetea Mare.  

Puteți să amintiți de câteva proiecte frumoase desfășurate?   
Doamnă profesor, primăria este implicata activ în viața biseri-

cilor din comună, sprijinindu-le ori de câte ori este nevoie. Astfel, în 
ultimii ani s-au întreprins multiple lucrări de întreținere la biserica 
noastră din Ianova, iar în 2020 s-a început construirea unei noi case 
parohiale. 

Remetea Mare este una dintre cele 19 
comune din județul Timiș incluse 

în Proiectul major „Creșterea gradului de 
acoperire și incluziune a sistemului de înre-
gistrare a proprietăților în 
zonele rurale din Româ-
nia”.  

A început Campa- 
nia locală de informare  
publică în comuna Reme- 
tea Mare, care va fi ca-
dastrată integral din fon- 
duri europene, prin Pro-
gramul Operațional Re-
gional (POR) 2014 - 2020.  

Recent a avut loc 
prima întâlnire din cadrul 
campaniei de informare  
între reprezentanții OCPI 
Timiș, ai Primăriei Reme-
tea Mare și cei ai prestatorilor care au dis-
cutat cu cetățenii, le-au înmânat pliante și 
le-au explicat care sunt etapele și beneficiile 
procesului de înregistrare sistematică a imo-
bilelor.  

Prima etapă a lucrărilor de înregistrare 
a proprietăților în evidențele de cadastru 

Ştiri din lume  
India va depăși China, cea mai 

populată țară din lume  
Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Potrivit unei estimări 
a Departamentului 

pentru Afaceri Economice și 
Sociale al ONU, populația 
lumii ar urma să ajungă la 
8 miliarde de locuitori la 15 
noiembrie, iar India va depăși China, cea mai 
populată țară din lume până în 2023.  

Populația mondială ar putea ajunge la 
aproximativ 8,5 miliarde de locuitori în 2030 
și la 9,7 miliarde în 2050, atingând un vârf 
de aproximativ 10,4 miliarde în anii 2080 și 
rămânând la acest nivel până în 2100.  

Potrivit departamentului ONU care a 
făcut această prognoză, în timp ce în mai multe 
țări așa-zis dezvoltate, se observă o scădere a 
natalității. Mai mult de jumătate din creșterea 
demografică așteptată în următoarele dece-
nii va fi concentrată în opt țări: Republica 
Democratică Congo, Egipt, Etiopia, India, 
Nigeria, Pakistan, Filipine și Tanzania. 

În atenţia locuitorilor comunei Remetea Mare
și carte funciară constă în campania de in-
formare, desfășurată la nivel local. Ulte-
rior, reprezentanții prestatorului, însoțiți de 
cei ai primăriei, vor merge pe teren, să facă 

măsurători și să colecteze 
actele de proprietate.   

Pentru ca lucrările să 
se desfășoare cu rapiditate, 
este absolut necesară coop-
erarea cetățenilor. Aceștia 
trebuie să pregătească ac- 
tele de proprietate, în copie, 
și să permită accesul presta-
torilor pe proprietate, pen- 
tru măsurători. Apoi, oa-
menii trebuie să verifice 
rezultatele lucrărilor, care 
vor fi afișate la primărie și 
să depună contestații sau 
cereri de rectificare, dacă 

va fi cazul.  
Remetea Mare este una dintre cele 19 

comune din județul Timiș incluse în Proiec-
tul major „Creșterea gradului de acoperire 
și incluziune a sistemului de înregistrare a 
proprietăților în zonele rurale din România”, 
finanțat prin Programul Operațional Regional.



26

DENTA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Kirvaj - Breștea

Pagină coordonată de prof. Luminița EFTENIE

Noul an şcolar - Denta

Elevii și copiii de grădiniță  au început noul an şcolar în 
Denta, la fel ca în toată ţara, pe 5 septembrie 2022, 

potrivit structurii anului școlar 2022-2023, publicată în Monitorul 
Oficial, aprobată prin Ordinul ministrului Educației nr. 3505/31 
martie 2022. Astfel, noul an școlar, 2022-2023, are o durată de 
36 de săptămâni. Iar, după spusele domnului director, Ion Jinaru, 
,,Școala altfel” și „Săptămâna verde”  vor avea loc în perioada 27 
februarie— 16 iunie 2023, în intervale de câte 5 zile consecutive 
lucrătoare. Spre deosebire de anii trecuți, vor avea vacanță toți 
elevii în perioada 22-30 octombrie 2022. Înainte, intrau într-o 
vacanță de o săptămână doar copiii de grădiniță și elevii de 
clasele primare, în perioada octombrie-noiembrie.Organizarea 
anului școlar nu mai conține cuvântul semestru, dar apare în 
ordinul de ministru expresia „modul de 
învățare”. Potrivit structurii publicate, 
sunt 5 astfel de module, fragmentate cu 5 
vacanțe. De asemenea, este menționată în 
ordinul de ministru din acest an, pentru 
anul școlar 2022-2023 și data de terminare 
a vacanței de vară - 3 septembrie 2023. 
Implicit data de început a cursurilor pentru 
viitorul an școlar va fi 4 septembrie 2023.

Kickboxing Denta 

În urma rezultatelor obținute la campionatul național de Kickboxing 
WAKO (regulament K1) și Cupa României la Kickboxing (Tatami) 

în Mangalia (Constanța), organizate de Federația Română de Arte 
Marțiale de Contact, sportivii Pavel Ionuț (locul 1, K 1) și Dobrovolski 

Daria (locul 1, KL), au fost recompensați 
cu un cantonament de trei zile, de către 
administrația publică locală, Primăria Denta 
din județul Timiș (reprezentată de domnul 
primar Tapanov Petru) și președintele 
clubului CS Denta (Denis Cîrciu). Cei doi 
sportivi, pe lângă cele două antrenamente 
zilnice, au avut parte și de puțină relaxare. La 
sfârșitul cantonamentului, sportivii au fost 
invitați să participe la „Cupa Armenopolis 
Gherla” (Cluj), cupă organizată de clubul 
sportiv FireKick GYM Gherla. Sportivul 

Pavel Ionuț a câștigat piramida la categoria 65 kg (K1), iar sportiva 
Dobrovolski Daria a câștigat un meci direct. Domnul instructor şi sportivii 
mulţumesc lui Paul Florian pentru invitație,   Primăriei Denta din județul 
Timiș (în special domnului primar Tapanov Petru) și președintelui Clubului 
Sportiv Denta, Cîrciu Denis, pentru această oportunitate. 

Anul acesta, pe 12 septem-
brie, s-au împlinit 120 de 

ani de la sfințirea hramului catolic 
„Sfântul nume al Mariei” din loca-
litatea Breștea. Biserica a fost termi- 
nată pe 11 septembrie 1902 și a fost 
sfințită de canonicul Lichtfus Karol 
din Deta.

Hramul catolic a fost sărbătorit 
anul acesta, sâmbătă 10 septembrie, 
adică așa cum s-a stabilt prin viu grai,  
prima sâmbătă după ce credincioșii 
bulgari se întorc din pelerinajul de 
la Maria Radna cu ocazia sărbătorii 
„Nașterea Maicii Domnului” sau 
„Sfânta Maria Mică”.

Zi mare de sărbătoare pentru 
comunitatea din Breștea - „Kirvaj”, 
sărbătoare care a început cu o paradă 
a portului popular bulgăresc, unde, 
după obicei, tinerii cântă cântece 
tradiționale bulgărești și merg prin sat cu un coș - „ćétka”, împodobit 
cu multe dulciuri, coș care se duce în biserică, iar la sfârșitul liturghiei 
preotul îl sfințește.

Sfânta liturghie a fost oficiată de părintele Miti Salman paroh 
din Nădlag, originar din Breștea, împreună cu un sobor de 10 preoți, 
printre care părintele Matei Calapiș și Dani Calapiș, ambii au slujit cu 
ani în urmă la această parohie, părintele Piry Radulov - fiu al satului, 
paroh la Vinga și actualul paroh Novița Marian Drăghia.

În timpul liturghiei, tamburașii de la Clocotici, invitați la această 

frumoasă sărbătoare, prin deosebita 
interpretare a cântecelor, vocal și  
instrumental, au adus „un plus de  
culoare” în timpul liturghiei, slă-
vind-o pe patroana bisericii. Nu pu- 
teau lipsi nici cele mai frumoase 
cântece bulgărești cântate de credin-
cioși împreună cu cantorița Rațca 
Ronkov. După această solemnă și 
frumoasă liturghie, în fața bisericii, 
tinerii care anul trecut au câștigat co- 
șul cu bunătăți, l-au ridicat sus pe 
stâlpul din fața bisericii, unde a ră-
mas până după-masă. Aici, în fața bi- 
sericii și tamburașii au schimbat re-
pertoriul și au creat o atmosferă de 
petrecere, fiind răsplătiți la final cu 
aplauze. 

Sărbătoarea a continuat după-
masă cu un frumos program folcloric 
de cântece și dansuri populare 

bulgărești și din Banat, prezentat de cele două grupe ale ansamblului 
„Brest” din Breștea. Tot aici, sa tras la sorț și căștigătorul coșului  
cu bunătăți, care împreună cu fata aleasă s-au prins la dans, iar cei- 
lalți tineri li s-au alăturat, ca apoi să se cinstească cu bunătățile din  
coș.

Spre seară, muzica, dansul, distracția și voia bună au pus 
stăpânire pe cei prezenți - localnici, musafiri și din satele învecinate, 
care s-au veselit și simțit bine împreună până aproape de zorii zilei. 

Material și foto - Petronela ȘEHABI
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VOITEG
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Mulțumesc tuturor consătenilor mei pentru felul civilizat și prietenos 
în care au petrecut ruga!“

Pagină realizată de Borița STOIU

Niculae POP - Primar al comunei Voiteg

Semn de toamnă: salcâmii au frunza încărcată 
cu brumă. În satele prin care trec, îndreptându-

mă spre comuna Voiteg, nu demult soarele juca în 
câmpie un joc ciudat, copt de căldură şi razele lui scân-
teiau gălbui. Odinioară, vara, în vad la râu, femeile 
satelor spălau rufe. Le înmuiau în apă clătinându-le, 
le întindeau pe un pietroi şi le băteau îndesat cu mai-
ul. Lângă ele, clipind iute sub pulsaţiile fierbinţi ale 
soarelui, pruncuţii se prăjeau pe iarbă. Ce vremuri... 
Din tot ce a fost demult, oamenii păstrează cu sfinţenie 
„Ruga”, Hramul sfintei Biserici! Tot astfel şi Voitegul, 
unde destoinicul primar Niculae Pop a pregătit, pe 
durata a două zile, pentru consătenii săi, o rugă ca-n 
poveşti. Îmi spunea dânsul:  

Doamnă Boriţa, zile de sărbătoare aleasă au fost 
aceste zile, sărbătoare prilejuită de Hramul Bisericii 
Ortodoxe din Voiteg. Vedeţi, dumneavoastră, sunt în-
tru totul de acord cu opinia conform căreia „«Ruga 
bănăţeană» ar trebui să devină un obiectiv în patrimo-
niul spiritual UNESCO, întrucât Banatul are un pa-
trimoniu cultural material şi imaterial extrem de valo-
ros.“ Cum vă spuneam, au fost zile de aleasă bucurie 
pentru toţi consătenii mei, bucurie începută cu slujba 
oficiată de Preaonoraţii Părinţi, Giorgiev Dragan şi 
Mihai Codreanu.  

Dorind să aflu detalii privind şi partea muzicală a 
evenimentului, edilul comunei mi-a spus:  

Muzica şi, desigur, voia bună a fost susţinută de 
Mihaela Belciu, Luci Duga Cărășanu, Petrica Iri-
mică Miulescu și formația, iar în ultima zi distracția 
a fost asigurată de Loco Dj. Mulţumesc, nu în ulti-
mul rând, şi ansamblului de jocuri al comunei noas-
tre „Voitegeana” care ne-au reprezentat şi de această 
dată cu mândrie şi fală. Dar, nu vreau să închei fără a 
mulţumi tuturor consătenilor mei, pentru felul civilizat 
şi prietenos în care au petrecut ruga. Şi, vă propun eu, 
pentru cei care nu au putut fi prezenţi, să publicăm 
câteva imagini sugestive.
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PÂNA LA CAPAT

 n vipia amiezii, Dâlga, satul suferinţei lor din Bărăgan, 
părea ca un vapor fără marinari. Aerul, topindu-se de 
căldură, se legăna pe străzile pustii. Deportaţii porniseră de 

câteva zile pe drumul reîntoarcerii. Hristu plecase cu primele rân-
duri de bănăţeni. Ea rămase să îngrijească ultimii bolnavi. Ancoră 
de sănătate pentru suflete străvezii. O întâlnise acolo, la scurt timp 
după venire, ea, tânără doctoriţă, cu rude colaboratoare ale arma-
tei germane, el, tânăr preot cu părinţii socotiţi chiaburi. În bordeiul 
lor intrase pentru prima oară, în vreme de iarnă, chemată de părinţii 
lui. Hristu îi vedea chipul ca prin ceața răsăritului. La gât, purta o 
eșarfă verde. De eşarfa asta şi de ochii ei verzi, blajini și catifelați, 
ca pajiștea covoarelor persane, îşi va aminti Hristu toată 
viaţa. 

- Când visez, ochii mei sunt verzi, îi șopti ea cu 
zâmbet milostiv, la o nepusă, dar bănuită întrebare. 

- Dar, acum, sunt albaștri. 
- Sunt albaștri, pentru că acum îți ascult inima. Iar 

când sunt furioasă sunt gri. 
- Și când ești tristă? 
- Eu nu sunt niciodată tristă! 
S-a îndepărtat și, timp lung, mirosul fraged al cărnii 

ei, asemănător cu al ciutei străbătând domol sihla, a 
întârziat vreme lungă, lângă răscrucea simțurilor lui. 

- Ca să vezi, îi spunea el Părintelui Dumitru, 
aşteptând-o în gara satului lor din Banat, au existat şi oameni, care în 
iadul ăla nu erau trişti. 

Marfarul, cu care se întorcea ea, întârzia şi el continua să se 
mărturisească preotului, care-l însoţea la gara cândva frumoasă, gară 
ce se schimbase mult de la plecare lor spre pustiul Bărăganului. 

- Apoi, întâmplarea, care aduce în port corăbiile fără cârmă, 
mi-a adus-o din nou aproape. Ori, poate, destinul, care dă sens vieții 
și viața, care face ca lumea să se dea la o parte când se scutură pe 
drumul tău cerul iubirii, a făcut, ca întâlnirea noastră din acea zi, să 
mă convingă definitiv că bucuriile nu trebuie căutate… trebuie alese. 

- Vine, Hristule!, strigă preotul, mă duc să pregătesc carul de 
nuntă, că aud cum bat clopotele florilor. 

Oftatul marfarului încetă şi, prin aburii lui, se desluşi ea. Rezis-
tase puterilor şi vremii râzând. Râs de fată răsfăţându-se pe tăpșanul 
încă verde al vieții. De-a lungul drumului spre sat, el a furat-o de 
multe ori cu coada ochiului; părul negru strâns melc dinapoia gruma-
zului, lăsa vederii chipul ei frumos. Vorbe de vecine de bordei: „Că 
e frumoasă, treacă-meargă, au mai fost și altele frumoase, dar fata 
asta, chiar şi aici, în lagărul Bărăganului, își poartă frumusețea ca un 
patrafir.” Și vorbele ajunseseră la urechile lui... 

- Ce zici, Părinte, frumuseţea poate fi o binecuvântare? 
- Pentru cel care-i stă aproape da, pentru că frumusețea, Hris-

tule, nu-l lasă niciodată, pe cel care se bucură de vederea ei, să 
îmbătrânească. 

Simțindu-se privită, vârfurile urechilor ei se îmbujorau de bucu-
rie și zâmbea, când lumina blândă a soarelui de primăvară timpurie îi 
poposea pe genele lungi, lăsându-și sânii să tresalte vicleni în dosul 
bluzei galbene. 

De o parte și de alta a drumului, copacii își arătau mugurii. În 
depărtări, din curțile oamenilor, prin fumuri albăstrii, plutea cenușa 
frunzelor uscate. Plugurile porniseră colindul pământului și în brazdă 
se fălea mirosul pâinii bănăţene. Părintele struni caii la margine de 
ţarină, în apropiere de liniştea unei fântâni cu cocor, îndreptându-se 
spre un sobor de ţărani. 

- Beţi din apa asta, de care ne-a fost atâta dor în arşiţa Bărăganului, 
îi îndemnă el îndepărtându-se. 

Un timp, priviră cum se-ngână păsările pe cumpăna fântânii și 
ea râdea, cu ferestrele sufletului deschise spre zarea bucuriei. 

- Hristo, hai să râdem deasupra fântânii? 
- De ce să râdem deasupra fântânii? 
- Ca să o curățăm de tristeţea nopților de singurătate. Hai, râzi, 

râzi, îl îndemnă ea, şi mâna ei ușoară ca fluturele pe care abia dacă 
îl simte floarea, se cuibărise tandru în căușul palmei lui și, pentru o 
clipă, pe care poeții o doresc eternă, Hristu a simțit cum iubirea se 

strecoară în mirarea vorbirii lui, şovâind dacă să-mpartă cu ea, în acel 
loc, acest cuvânt, ce până la venirea ei părea rămas, parcă, stingher. 

- Hristo, spune-mi, dacă aici și acum, te-aș cere de bărbat, ce-ai 
spune? 

- Cum să mă ceri tu pe mine de bărbat? 
- Așa, cum trebuie să ceară cineva care trăiește și va trăi în cer-

titudini. 
- Și eu în ce trăiesc?       
- În îndoieli. 
Dacă există rugăciuni împotriva vicleniei, gândi el, atunci tre-

buie să existe rugăciuni și pentru răspunsuri înțelepte. Și alese să 
tacă. Nimic nu o durea mai mult, avea să afle ulterior, 
ca tăcerea ce precede răspunsul elaborat. Atunci, ochii 
ei se aprindeau în robia mâniei, căpătând acele irizări de 
granit în așteptarea răspunsului bun sau rău, iar umerii 
lăsați vederii - primul indiciu al misticului unei femei - 

se înroșeau ușor. Răspunsul lui întârzia între rotiţele 
dinţate ale clipei, bucuros că, pe buzele ei, pentru întâia 
dată, de la întoarcerea din Bărăgan, îşi simţea numele 
în siguranţă. 

- Și până unde ai merge alături de mine? 
- Până la capăt! 
Trecând de o mlaştină asanată, cu aceşti doi tineri dragi lui 

alături, Părintele Dumitru se auzi întrebat: 
- Părinte, poate avea dragostea capăt? 
- Hristule, dragostea este eternă atâta cât durează! 

Fragment din romanul „Neîntinaţii” în curs de apariţie la „Cartea Bănăţeană” 
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Lui Pavel Ţoia  


